
چین اقتصاد جهان را تهدید می کند؟

صندوق بین المللی پول نســبت به خطرات اقتصادی آسیا به دلیل تنش های تجاری و رشد 
اندک چین هشــدار داد.به گزارش ایسنا، صندوق بین المللی پول )III( اعلام کرد: خطرات 
برای اقتصاد آسیا ناشی از تشــدید تنش های تجاری، مشکلات بخش املاک چین و احتمال 
آشفتگی بیشتر بازار افزایش یافته است.صندوق بین المللی پول گفت: فشارهای نزولی مداوم 
از ســوی چین می تواند با آسیب رساندن به بخش های کشــورهای همسایه با ساختارهای 
صادراتی مشــابه، »تنش های تجاری« را تحریک کند و از پکن خواســت گام هایی را برای 
دســتیابی به بهبودی مبتنی بر تقاضا برای اقتصاد خــود بردارد.صندوق بین المللی پول در 
گزارش چشم انداز اقتصادی منطقه ای خود برای آسیا بیان کرد: کاهش طولانی تر و بزرگ تر 
از حد انتظار در چین هم برای منطقه و هم برای اقتصاد جهانی مضر و واکنش سیاست چین 
در این زمینه حیاتی اســت.صندوق بین المللی پول در جدیدترین پیش بینی خود اعلام کرد 
که اقتصاد آسیا در سال ۲۰۲۴ به میزان ۴.۶ درصد و در سال ۲۰۲۵ به ۴.۴ درصد افزایش 
یابد، زیرا سیاســت های پولی ضعیف تر در سراسر جهان باعث افزایش تقاضای خصوصی در 
سال آینده می شود.پیش بینی های سال های ۲۰۲۴ و ۲۰۲۵ هر دو نسبت به پیش بینی های 
صندوق بین المللی پول در ماه آوریل ۰.۱ درصد افزایش یافت، اما کمتر از رشد ۵.۰ درصدی 
در ســال ۲۰۲۳ بود.خطرات کدامند؟ریســک ها به دلیل گام های انقباض پولی گذشــته و 
تنش های ژئوپلیتیکی می تواند به تقاضای جهانی آسیب برساند، هزینه های تجاری را افزایش 
دهد و بازارها را متلاطم کند و به ســمت نزول متمایل شــود. خطر حاد، تشدید تعرفه های 
تلافی جویانه بین شــرکای تجاری اصلی است که باعث تشدید پراکندگی تجارت و آسیب به 
رشد در منطقه می شود.در حالی که رشد پایین، بدهی بالا و تشدید جنگ ها در صدر دستور 
کار رســمی نشست های سالانه صندوق بین المللی پول و بانک جهانی در هفته گذشته بود، 
رهبران مالی بیشــتر انرژی خود را صرف نگرانی در مورد تاثیرات احتمالی بازگشــت دونالد 
ترامپ به قدرت در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا در پنجم نوامبر کردند.تاثیر تعرفه های 
ترامپ بر اقتصاد به گفته تحلیلگران، ترامپ وعده داده اســت که بر واردات از همه کشورها 
تعرفــه ۱۰ درصدی و بر واردات از چیــن تعرفه ۶۰ درصدی وضع کند که به زنجیره تامین 
در سراسر جهان ضربه خواهد زد.کریشنا سرینیواسان، مدیر بخش آسیا و اقیانوسیه صندوق 
بین المللی پول گفت: واضح اســت که تعرفه ها، موانع غیرتعرفــه ای و مفاد محتوای داخلی 
راه حل های درســتی نیستند، زیرا جریان های ســرمایه گذاری تجاری را مخدوش و سیستم 
تجاری چندجانبه را تضعیف می کنند.وی گفت: در نهایت این نوع اقدامات منجر به پرداخت 
قیمت های بالاتر از ســوی مصرف کنندگان و سرمایه گذاران می شود.صندوق بین المللی پول 
اعلام کرد که آشفتگی های اخیر بازار می تواند نوسانات آتی را نیز پیش بینی کند زیرا بازارها 
در کاهش بیشــتر و بزرگ نرخ بهره فدرال رزرو آمریکا و افزایش تدریجی نرخ بهره توســط 
بانک مرکزی ژاپن قیمت می دهند.تغییرات ناگهانی در انتظارات از این مسیرهای سیاســتی 
می تواند باعث تعدیل شــدید نرخ ارز و سرریز آن به سایر بخش های بازار مالی شود.اگر چه 
نوسانات به خودی خود لزوما مضر نیستند، اما می توانند اعتماد و سرمایه گذاری مصرف کننده 
را تضعیف کنند.صندوق بین المللی پول انتظار دارد اقتصاد چین در ســال ۲۰۲۴ به 
میزان ۴.۸ درصد رشــد کند که ۰.۲ واحد نســبت به پیش بینی خود در ماه آوریل 
بیشتر  اما کندتر از رشد ۵.۲ درصدی سال گذشته است. صندوق بین المللی پول 
گفت: انتظار می رود رشــد این کشــور در ســال ۲۰۲۵ به ۴.۵ درصد کاهش یابد.

بیزنــس گزارش کرد، چین رشــد تقریبا پنج درصدی را برای ســال ۲۰۲۴ هدف 
گذاری کرده است.

با وجود ســطح بالای ذخایر، قیمت گاز در اروپا به دلیل اختلالات عرضه، نوسانی 
مانده اســت.به گزارش ایسنا، یک ســال قبل، سیاستمداران اروپایی اعلام کردند 
بحــران گاز ناشی از توقف تقریبا کل واردات گاز روسیه، به پایان رسیده اســت. 
اتحادیــه اروپا به منابع دیگر عرضــه گاز روی آورد و به دنیا اطمینان داد که گاز 
کافی برای جلوگیری از کمبود انرژی و افزایش شدید قیمت ها دارد. اما اکنون به 

نظر می رسد این اطمینان ها، زودهنگام بوده است.
هفته گذشــته، قیمت پایه گاز در اروپا، با خبر اختلال در تولید نروژ، به بالاترین 
میزان در یک سال گذشــته رسید. به نظر می رسد که در آینده افزایش قیمت ها 
بیشــتر خواهد بود، زیرا این افزایش قیمت با پر بودن مخازن گاز اروپا در آستانه 
فصل اوج تقاضا، روی داد.همه چیز کاملا ساده شروع شد. شرکت دولتی اکوئینور 
نروژ، پنج شــنبه گذشته اعلام کرد تولید یکی از سکوهای خود را به دلیل هشدار 
دود، متوقف کرده است.  نروژ در حال حاضر، بزرگترین تامین کننده گاز طبیعی 
اتحادیــه اروپا اســت. حدود ۳۰ درصــد از گاز اتحادیه اروپــا را تامین می کند. 
اکوئینور هنگام گزارش این واقعه، خاطرنشــان کرد که در تعهدات صادراتی این 
کشور، وقفه ایجاد نخواهد کرد. با این حال قیمت گاز افزایش یافت.البته بحث سر 
امنیت عرضه اســت. این امنیت عرضه بود که خریداران اروپایی گاز را وادار کرد 
تا در اوایل سال برای ذخیره سازی گاز عجله کنند و قبل از شروع فصل زمستان 
اطمینان حاصل کنند که ذخیره کافی وجود دارد. در حال حاضر، ســطح ذخایر 
گاز در اتحادیه اروپا به ۹۵ درصد رسیده که کار مثال زدنی است اما اگر زمستان 
ســردتر از دو زمستان گذشته باشد، این بلوک را از کمبود گاز نجات نخواهد داد

پیش بینی های اولیه نشــان می دهد که این دقیقا همان چیزی اســت که ممکن 
اســت اتفاق بیفتد؛ با این حال، زمستان ســردتر بار دیگر این واقعیت را برجسته 
می کند که تنها دلیلی که اتحادیه اروپا توانست زمستان ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ را پشت 
ســر بگذارد، شانس بود که زمستانی ملایم تر از حد معمول را برای این منطقه به 
همراه آورد. وقتی صحبت از امنیت تامین انرژی می شود، شانس چیزی نیست که 
بتوان روی آن حســاب کرد؛ به همین دلیل است که روسیه دومین تامین کننده 
گاز طبیــعی اتحادیه اروپــا، تحریم ها و همه چیز اســت.اتحادیه اروپا در گزارش 
وضعیت اتحادیه انرژی خود که در ســپتامبر منتشــر شد، به این موضوع اعتراف 
کرد. در گزارش اتحادیه اروپا آمده اســت: ســهم گاز روسیــه در واردات اتحادیه 
اروپا، از ۴۵ درصد در سال ۲۰۲۱، به ۱۸ درصد تا ژوئن سال ۲۰۲۴ کاهش یافت 
و همزمان، واردات از شــرکای مورد اعتماد مانند نروژ و آمریکا افزایش یافت. اما 
اتحادیــه اروپا هر انــدازه هم تلاش کند تا به اســتفاده از گاز نروژ و آمریکا روی 
بیاورد و سیاســتمداران اتحادیه اروپا هر چــه تلاش می کنند تا واردات از روسیه 
را ســرکوب کنند، واقعیت این اســت که روسیه گاز بیشتری نسبت به آمریکا به 
اروپا عرضه می کند.ایــن واقعیت که واردات گاز روسیه همچنان ادامه دارد، گواه 
ســاده ای اســت بر این که اروپا با وجود تخریب داوطلبانه تقاضای خود از ســال 

۲۰۲۲، هنــوز به حجم بــالایی گاز نیاز دارد. طبق گــزارش وضعیت اتحادیه 
انــرژی، کاهش تقاضا در فاصله اوت ۲۰۲۲ تا مه ۲۰۲۴، به ۱۳۸ میلیارد متر 
مکعب رسیده اســت. این امری نیست که بتوان به آن افتخار کرد؛ نه وقتی که 
کســب و کارها به دلیل شوک قیمت های انرژی، تعطیل می شوند. با این حال، 
اتحادیــه اروپا تمــام تلاش خود را برای ایجاد یک چرخــش مثبت در روایت 
نابــودی تقاضا انجام داده و آن را به عنوان موفقیتی در کاهش وابســتگی این 
بلوک به گاز طبیعی روسیه معرفی کرده اســت.اما به نظر می رســد کســانی 
که ایــن چرخش را انجام می دهنــد، فراموش کرده اند کــه عرضه جایگزین 
تضمین شــده نیســت. افزایش اخیر قیمت گاز، یادآور آن اســت.فرمان توقف 
صــدور مجوزهای صادرات جدید گاز طبیعی مایع )ال ان جی( در دولت بایدن، 
توســط دادگاه مسدود شــد اما مدتی طول می کشــد تا تمام ظرفیت جدید 
برنامه ریزی شــده ساخته شود. در واقع سال ها زمان خواهد برد و اروپا در حال 
حاضر به گاز نیاز دارد، زیرا اوکراین اعلام کرده اســت که قرارداد ترانزیت گاز 
خود بــا روسیه را تمدید نخواهد کرد و جــدا از ال ان جی، خط لوله اوکراین، 
تنها مسیری اســت که هنــوز گاز روسیه را به اتحادیه اروپــا منتقل می کند.

بلومبرگ هفته گذشــته گزارش داد که اتحادیه اروپا مشغول بحث در خصوص 
جایگزیــن کردن گاز جمهوری آذربایجان به جای بخشی از واردات گاز روسیه 
از خط لوله اســت. طبق گزارش بلومبرگ، این قرارداد باید شامل یک قرارداد 
ســواپ بین جمهوری آذربایجان و روسیه باشــد، زیرا این جمهوری شــوروی 

ســابق ظرفیت صادرات کافی برای گرفتن کامل جای گاز روسیه ندارد.
هنگامی که این خبر منتشــر شــد، قیمت هــاب گازی تی تی اف هلند را به 
پاییــن برد اما این کاهش چندان دوام نیاورد و قیمت ها دوباره بالا رفتند زیرا 
تقاضا برای گاز طبیعی در ســطح بین المللی رشــد می کند، زمســتان در راه 
اســت و قرارداد با جمهوری آذربایجان هنوز نهایی نشــده اســت.کیم فوستر، 
رئیــس تحقیقات نفت و گاز اروپا در بانــک اچ اس بی سی به بلومبرگ گفت: 
همه این عوامل، ریســک هایی را ایجاد کرده اســت که چشم انداز عرضه گاز 
برای اروپا در ســال ۲۰۲۵ نسبت به ســال ۲۰۲۴ بهتر نباشد، اما حتی ممکن 
اســت بدتر هم باشــد. اگر اتحادیه اروپــا جایگزین کاملی بــرای گاز روسیه 
پیدا نکند، ممکن اســت زمســتان را با ذخایر گاز در سطح ۳۰ درصد و حتی 
قیمت هــای بالاتر پایان دهد. برای مثال، زمســتان گذشــته، اتحادیه اروپا از 
فصل گرمایش با ذخایری در ســطح ۵۸ درصد خارج شــد که ســطحی کاملا 
مطلوب بود و از فشــار بر قیمت ها کاست. در بدترین سناریو، اروپا حتی ممکن 
اســت مخازت ذخیره ســازی خود را خالی کند تا روشنایی چراغ ها و گرمایش 
را تامین کند.بر اســاس گزارش اویل پرایس، آسیا نیز ال ان جی را دوست دارد 
و زمســتان معمولا فصل خوبی برای نیروی باد و خورشیدی نیست. مشکلات 

نرسیده است. پایان  به  اروپا هنوز  گاز 
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کاظم جلالی در ایکس نوشت: دو ماهواره ایرانی "کوثر" و "هدهد" در ادامه توسعه همکاری های علمی و فناوری ایران و روسیه، از سوی ماهواره بر "سایوز" در مدار 
۵۰۰ کیلومتری زمین قرار خواهند گرفت.به گزارش خبرگزاری مهر، کاظم جلالی، سفیر ایران در روسیه در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: دو ماهواره ایرانی "کوثر" 
و "هدهد" در ادامه توسعه همکاری های علمی و فناوری ایران و روسیه، سه شنبه ۱۵ آبان ساعت ۲:۴۸ بامداد به وقت تهران از سوی ماهواره بر "سایوز" در مدار ۵۰۰ 
کیلومتری زمین قرار خواهند گرفت.این دو ماهواره توسط جوانان نخبه ایرانی شرکت دانش بنیان "امید فضا" طراحی و ساخته شده و با حمایت های معاونت علمی، 

فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، سازمان فضایی ایران و سفارت جمهوری اسلامی ایران در روسیه آماده پرتاب شده است.امید است با پرتاب این دو 
ماهواره، نخستین گام ورود بخش خصوصی جمهوری اسلامی ایران به عرصه فضا محکم و با صلابت برداشته شود.
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سلطه بیت کوین به ۶۰ درصد 
رسید

تســلط بیت کوین در بازار به ۶۰ درصد رسیده که نشان دهنده تغییر عمده در 
پویایی بازار و معکوس شــدن روندهایی است که سال ها این صنعت را شکل 
داده است.به گزارش ایسنا، رسیدن به این سطح تسلط ۶۰ درصدی راه آسانی 
نبوده زیرا بیت کوین با موانع متعددی روبرو شــده اســت. آلتکوین ها در برابر 
بیت کوین کاهش یافتند زیرا افزایش اخیر بیت کوین به آن اجازه داد تا از نظر 
عملکرد از تعداد زیادی سکه کوچکتر پیشی بگیرد. اگر چه قیمت آلتکوین ها 
افزایش یافت، اما این افزایش بیشتر به دلیل سودهای بیت کوین بود.در نتیجه، 
بسیاری از آلت کوین ها نتوانســته اند شتاب خود را حفظ کنند و از ماه مارس 
که بیت کوین به بالاترین میزان خود رسید، در مقایســه با بیت کوین کاهش 
یافته انــد. با توجه به تجزیه و تحلیل نمودار، قیمت بیت کوین به تازگی از مرز 
۷۰ هزار دلار تغییر کرد و نتوانست موقعیت خود را بالاتر از این سطح حیاتی 
حفظ کند. این کاهش فشار فروش بیت کوین را در سطوح بالاتر نشان می دهد، 
اما لزوما نشــان دهنده شکست روند صعودی کلی ارز دیجیتال نیست.سطوح 
پشتیبانی کلیدی ۶۷ هزار دلار، ۶۴ هزار دلار و ۶۲ هزار دلار ارزش توجه دارند 
زیرا ممکن است در صورت عقب نشینی بیت کوین به عنوان نقاط تثبیت کننده 
برای بیت کوین عمل کنند. بیت کوین باید برای حفظ شــتاب صعودی خود و 
احتمالا صعود به بالاتر، بهبود یابد و بالای ۷۰ هزار دلار بماند.اینوست گزارش 
کرد، بازار به طور گسترده تحت تاثیر تسلط فعلی بیت کوین قرار گرفته است. تا 
زمانی که بیت کوین قوی باشد، احتمالا آلت کوین ها به مبارزه با بیت کوین ادامه 
خواهند داد. به دلیل این چرخه تسلط، به نظر می رسد که بیت کوین سرمایه 
را متمرکز  و آلت کوین های پرخطر را کمتر جذاب می کند.مجموع ارزش بازار 
جهــانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر ۲.۲۶ تریلیون دلار برآورد می شــود 
که این رقم نســبت به روز قبل  ۱.۲۲ درصد کمتر شده است. در حال حاضر 
۶۰.۶۳ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین اســت که ۱.۴۴ 
درصد افزایش روزانه را ثبت کرده است.حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ 
ساعت گذشته ۶۹.۹۸ میلیارد دلار است که ۲۸.۴۸ درصد افزایش داشته است. 
حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۳.۵۶ میلیارد دلار است که  
۵.۰۸ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم تمام 
سکه های پایدار اکنون ۶۵.۲ میلیارد دلار است که ۹۳.۱۷ درصد از کل حجم 

۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

شبکه بانکی امسال چقدر وام 
پرداخت کرد؟ 

براســاس گزارش بانک مرکزی، از ابتدای ســال جاری تــا پایان مهرماه، 
شــبکه بانکی کشــور ۳۶۷۱ همت تســهیلات پرداخت کرده که نشان از 
پرداخت ۵۷۶ همتی تســهیلات در مهرماه ســال جــاری دارد.به گزارش 
ایســنا، تســهیلات پرداختی بانک ها طی هفت ماهه ابتدای ســال ۱۴۰۳ 
مبلغ ۳۶۷۱ همت اســت که در مقایســه با دوره مشــابه سال قبل ۲۴.۱ 
درصد افزایش داشــته اســت.مطابق این آمار، از کل تســهیلات پرداختی 
طی هفت ماهه نخســت امسال، دو هزار و ۸۲۷.۷ همت، معادل ۷۷ درصد 
به صاحبان کســب و کار )حقوقی و غیرحقــوقی( و ۸۴۳.۸ همت معادل 
۲۳ درصد به مصرف کننــدگان نهایی )خانوار( تعلق گرفته است.براســاس 
گزارش بانک مرکزی، تســهیلات پرداختی طی هفت ماهه ابتدای ســال 
۱۴۰۲ مبلــغ دو هزار و ۸۴۷.۸ همت بود که بــا در نظر گرفتن تعدیلات 
صورت پذیرفته توســط شــبکه بانکی به ۲۹۵۸ همــت افزایش یافت.در 
این مدت، ســهم تســهیلات پرداختی در قالب سرمایه در گردش در کلیه 
بخش هــای اقتصــادی، مبلغ دو هزار و ۱۷۷.۲ همــت معادل ۷۷ درصد 
کل تســهیلات پرداختی به صاحبان کســب و کار اســت. همچنین در 
بخش مصرف کننده نهایی خانوار، ســهم تســهیلات پرداختی در قالب 
خرید کالای شــخصی مبلغ ۳۱۴.۱ همت، معــادل ۳۷.۲ درصد از کل 
تســهیلات پرداختی به مصرف کنندگان نهایی )خانوار( است.تسهیلات 
پرداختی بانک ها از مرز ۳۰۰۰ همت گذشــتهمچنین، ســهم تسهیلات 
پرداختی جهت تامین ســرمایه در گردش بخش صنعت و معدن در این 
مدت معادل ۹۱۶.۱ همت اســت که حاکی از تخصیص ۸۴.۶ درصدی 
تســهیلات به سرمایه در گردش در بخش صنعت و معدن است. این در 
حالی اســت که کل تسهیلات پرداخت شده به بخش سرمایه در گردش 
در همه حوزه ها مبلغ دو هزار و ۱۷۷.۲ همت اســت که نشــان از سهم 
۵۹.۳ درصدی تامین سرمایه در گردش از کل سبد پرداختی تسهیلات 

پرداخی طی این مدت دارد.

گزیده خبر

قالیباف: مسأله مسکن را نتوانسته ایم حل کنیم

خودروسازان از برنامه وزارت 
صمت عقب  هستند

فناوری هسته ای به متن بخش کشاورزی 
وارد شود

بررسی آمار تولید خودروســازان نشان می دهد که هر چند که خودروسازان بزرگ عملکرد بهتری 
در مهر ماه امسال نسبت به ماه های گذشته داشته اند اما در مجموع تولید هفت ماهه امسال نسبت 
به مدت مشــابه سال گذشــته، همچنان کاهشی است و علیرغم تلاش برای افزایش تولید ماهانه، 
هنوز نتوانســته اند به اهداف تعیین شده در ابتدای سال توسط وزارت صمت، دست پیدا کنند.به 
گزارش ایســنا، بررسی آمار تولید خودروسازان بزرگ )ایران خودرو، سایپا و پارس خودرو به عنوان 

زیر مجموعه سایپا( طی هفت ماهه امسال نشان می دهد......

ماجرای بودجه سامانه نان چه بود؟

افزایش ۷.۴ درصدی مصرف بنزین
پایان رهاشدگی بازار مسکن؟
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گزیده خبر

پزشکیان: باید واقعیت را به جامعه گفت
رئیس جمهور گفــت: آنچه امروز با آن 
مواجه هســتیم یک جنــگ تمام عیار 
اقتصادی است. ما از جنگ نظامی نمی 
ترسیم. آنها می دانند در این حوزه نمی 
توانند مــا را زمین گیر کنند.به گزارش 
ایسنا، مسعود پزشکیان امروز - دوشنبه 
۱۴ آبان ماه - در آئین تجلیل از فعالان 
طرح جهش تولیــد در دیمزارها، اظهار 
کرد: یکی از مشــکلاتی که داشتیم این 
بود اعتباری که امســال در بودجه برای 
پرداخت مطالبات گندمکاران دیده شد، 
کافی نبود؛ اما با همکاری ای که شکل گرفت و اذن رهبری توانستیم پرداخت را انجام دهیم. 
در حال تلاش هســتیم تا مردم از سیســتم اداری راضی باشند. هر جایی که گیر می کنیم 
مشکل این است که اعتبار نداریم که حل کنیم. می خواهیم تا جایی که می توانیم مشکل 
کشاورزان و مردم عزیز را حل کنیم. در هر جلسه هیئت دولت تکرار می کنیم هدف ما جلب 
رضایت مشــتری است.وی اظهار کرد: آنچه امروز با آن مواجه هستیم یک جنگ تمام عیار 
اقتصادی است. ما از جنگ نظامی نمی ترسیم. آنها می دانند در این حوزه نمی توانند ما را 
زمین گیر کنند. شــما این مشت محکم را با تولید گندم و تولید محصولات دیگر بر دهان 
دشمن زدید. آنها می خواهند ما را زمین گیر کنند اما ما نباید زمین گیر شویم.رئیس جمهور 
تصریح کرد: بنده از ابتدا باور داشــتم که آیا برازنده است اینگونه از خاک و آب برای کشت 
محصول استفاده کنیم؟ آیا این بهترین تولید است؟ واقعیت این است تا رسیدن به بهترین 
کار با آب و خاک و کشاورزی و دامپروری راه طولانی است، اما باید دنبال کنیم. این انتخاب 
اســت که جهت گیری ما را مشــخص می کند. آنچه که باید دنبال کنیم برترین و بهترین 
است که نیاز به آموزش و تغییر نگرش دارد.وی افزود: بنده در انتخابات که بحث اصلاحات 
و اصولگراها بود؛ به همه گفتم به عنوان انسان به اصولی معتقدم که این اصول حق و عدالت 
است. ما نباید حق کسی را ضایع کنیم. این فرد می تواند قومیت، جنسیت و منطقه و پست 
و شغل باشد. نباید کاری کنیم که حق کسی ضایع شود. خداوند برای برپایی حق و عدالت 
این پیامبر را فرســتاد.  باید بین مردم بر اســاس حق گام برداشت. حکومت اسلامی یعنی 
برپایی حق و عدالت در جامعه نباید از این اصول عبور کنیم. اگر جناحی و اصولی عمل کنیم 
نمی شــود. برای رسیدن به حق و عدالت باید بپذیریم که نیاز به اصلاحات است.پزشــکیان 
خاطرنشــان کرد: اگر بخواهیم با این روش و نگاه برویم تصور تغییر دیوانگی است. چقدر با 
چشــم اندازی که رهبری اعلام کرده فاصله داریم. راهی که درست می کنیم ساختاری که 
می ســازیم و کشت کشاورزی که داریم باید به بهترین برسد. باید جور دیگر نگاه کرد. باید 
چشم انداز را ببینیم. اگر اینگونه رفتار کنیم می توانیم مشت محکم به دهن آمریکا بزنیم. 
نمی شــود در جامعه اسلامی مردم در امرار معاش مشکل داشته باشند. آنها می خواهند ما 
در ذلت باشیم اما خدا می گوید ما کتاب را فرســتادیم شــما در عزت باشد. با تمام وجود و 
تمام باور باید اصلاحات لازم را انجام دهیم. خدا خشمگین می شود اگر حرف بزنیم و عمل 
نکنیم. تا دلتان بخواهد شعار و وعده می دهیم اما عمل نمی کنیم. باید به اندازه ای که پول 
داریم قرارداد ببندیم. رئیس جمهور گفت: خداوند در قرآن می فرماید وقتی پیمان بستند به 
پیمان خود پایبند باشند. مشرکان هم حتی به این اصل پایبند بودند. خداوند می گوید حتی 
ســر دشمن خود کلاه نگذار. چه کسی گفته ما وعده هایی بدهیم که پولش را نداریم. باید 
واقعیت و حق را به جامعه گفت. دین تمام شدنی نیست. اسلام به ذات خود عیبی ندارد، ما 
هستیم که مشکل داریم. وی اظهار گرد: انتظار بنده از وزارت جهاد کشاورزی این است که 
به روستاها و کشاورزان توجه کنند. بنده زمانی که نماینده بودم فکر کردیم برای یک روستا 
با امکاناتی که دارد چه کاری می توانیم انجام دهیم. خدا وکیلی هیچ برنامه ای گیر ما نیامد 
که با توجه به ظرفیت آن روستا چه کشتی و برای چه بازاری صورت می گیرد. رئیس جمهور 
تصریح کرد: اقتصاد به چند سوال پاسخ می دهد که چه تولید کنیم و با چه کیفیتی و اینکه 
کجا پخش کنیم. کشاورز تولید می کند و روی دست آن می ماند. این مشکل ما است. باید 
به کشــاورزان کمک کنیم که زحمت یک ساله کشاورز هدر رفته و دلال پول آن را بخورد؛ 
چرا باید کشاورز زحمت بکشد، اما حتی پول دست رنج خود را نگیرد.رئیس جمهور تصریح 
کرد: به کشــاورز فشــار آورده و برای آن قیمت تعیین می کنیم اما به دلالان کاری نداریم. 
باید بنشینیم و با همفکری این مشکل را حل کنیم. ما آمدیم که به کشاورزان خدمت کنیم 
نه اینکه به شــما امر و نهی کنیم.وی بیان کرد: امروز جنگ، جنگ اقتصادی اســت. جنگ 
بمب و موشک نیست. ما موشک داریم تا از خود دفاع کنیم نه برای اینکه به کشوری حمله 
کنیم. ما موشــک داریم تا مانند غزه اســرائیل جرأت نکند هر وقت دلش خواست به مردم 
بیچاره در غزه حمله کند، البته آن ها بیچاره نیستند. در طول یک سال گذشته مردم غزه با 
قدرت ایســتادند، اما بی شرمی و بی هویتی رژیمی که دم از حقوق و قوانین بین الملل می 
زند، دست به خشونت علیه زنان و کودکان و نسل کشی زده است. یکی را اعدام می کنیم 
که ۱۰ نفر آدم کشــته است، می گویند حقوق بشر را رعایت نکردید. حال شما نامردان که 
زنان و کودک می کشید و راه نان و آب مردم را می بندید، آیا شــما انســان هستید

عارف جلسه هیئت عالی مولدسازی دارایی های دولت:

واگذاری اموال مازاد و راکد باید با دقت 
نظر و سرعت مناسب انجام شود

معاون اول رئیس جمهور در دومین جلســه مولد سازی دارایی ها در دولت وفاق ملی 
گفت:واگذاری اموال مازاد و راکد باید با دقت نظر و همزمان ســرعت مناســب انجام 
شود.به گزارش ایســنا،  در سی و هفتمین جلسه هیئت عالی مولدسازی دارایی های 
دولت که به ریاســت  محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور برگزار شــد، قیمت 
پایه، مازاد بودن و شرایط واگذاری املاک، اراضی و واحدهای ساختمانی تحت تملک 
وزارتخانه های جهاد کشــاورزی و آموزش و پرورش بحــث، تصمیم گیری و مصوب 
شــد.در این جلسه که دومین نشســت این هیئت در دولت چهاردهم بود، وزرای راه 
و شهرســازی، امور اقتصادی و دارایی و آموزش و پرورش، ســخنگوی دولت، معاون 
اجرایی رئیس جمهور، رئیس دیوان عالی کشــور و مسئولان دستگاه های امر حضور 
داشتند و  درخواســت وزارت آموزش و پرورش درخصوص مازاد بودن، قیمت پایه و 
واگذاری واحدهای ساختمانی، املاک و اراضی این وزارتخانه در استان های چهارمحال 
و بختیاری، خراســان رضوی، قم، فارس، قزوین و کرمانشاه بررسی، تصمیم گیری  و 
مصوب شــد.همچنین مازاد بودن، قیمت پایه و واگذاری اراضی و املاک وزارت جهاد 
کشاورزی در استان های چهارمحال و بختیاری، مرکزی، اصفهان، قزوین، کردستان، 
مازندران و اردبیل به تصویب اعضای این جلســه رسید.معاون اول رئیس جمهور در 
این جلســه گفت : واگذاری اموال مازاد و راکد باید با دقت نظر و همزمان ســرعت 
مناســب انجام شــود و با تمرکز وزرای ذیربط در این حوزه جلســات با نظم و توالی 
بیش از پیش برای رسیدگی به وضعیت اموال مازاد و قابل واگذاری دولت برگزارشود

رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت: امروز واقعیت و سبک زندگی این است که مسکن به 
اندازه خوراک و پوشــاک در زندگی موضوعیت دارد، الان مردم از خوراک و پوشــاک خود 
می زنند تا یک ســرپناهی داشته باشــند.به گزارش ایســنا محمدباقر قالیباف صبح امروز 
دوشــنبه در همایش سراســری سالانه بنیاد مســکن انقلاب اسلامی گفت: به یکایک شما 
عزیزان و مجاهدین عرصه خدمت و جهاد و مسکن سازی خدا قوت می گویم که اولویت شما 
مسکن ســازی برای محروم ترین قشــرهای جامعه اســت.وی افزود: بنیاد مسکن یک نهاد 
انقلابی و جــزء اولین نهادهای انقلابی بعد از نظام مقدس جمهوری اسلامی اســت.رئیس 
مجلس شــورای اسلامی بیان کرد: انقلاب اسلامی باید دین و دنیای مردم را ضمانت کند و 
پیش ببرد و هر کدام بدون دیگری جزء اهداف انقلاب اسلامی نبوده و نیســت.وی با اشاره 
به تشــکیل بنیاد مســکن در ۲۱ فروردیــن ۵۸ گفت: بعد از ۴۵ ســال از انقلاب اسلامی 
همچنــان پیام امام )ره( در ۲۱ فروردین یک پیام زنده، کاربردی و مورد توجه اســت، امام 
مهمترین موضوع را هم در این اولین نهاد قرار داده و آن مســکن است.قالیباف تاکید کرد: 
ما مســئولان باید توجه کنیم که چرا امام در اولین اقدامشان چنین نهادی را پایه گذاری و 
بنیاد مســکن را انتخاب کردند. بعد از گذشــت ۴۵ سال از انقلاب شرط انصاف و عقل این 
است نگاهی به گذشته داشته و هم ثمرات و هم تبعات را ببینیم.وی ادامه داد: یک جاهایی 
هم اشکالات و خطاهایی وجود دارد که ما باید این اشکالات را در کنار ثمرات ببینیم و باید 
این ها را واقع بینانه تحلیل کنیم تا بتوانیم در این زمینه تحول جدی داشته و در حکمرانی 
در این بخش کارمان را با درایت و پختگی پیش ببریم.رئیس مجلس شورای اسلامی اظهار 
کرد: البته بدون شک ما در یک نگاه کلی وقتی که انقلاب اسلامی را نگاه می کنیم؛ انقلابی 
که برخاسته از مکتب الهی، قرآن کریم، فرهنگ اهل بیت و از آیات و روایات است، طبیعتااً 
برای ما مســائل مادی در خدمت مسائل معنوی اســت و هیچ شکی در این نیست و واقعااً 
مســائل مادی هم در حوزه مسائل معنوی بسیار موثر است و به همین جهت ما در انقلاب 
اسلامی محکــم این حرف را می زنیم که ما هم دین مــردم و هم دنیای مردم را باید مورد 
توجه قرار دهیم و هر دو را انقلاب اسلامی باید برای جامعه با کمک خود مردم ضمانت کند 
و هر کدام بدون دیگری جزء اهداف انقلاب اسلامی نبوده و نیست.قالیباف ادامه داد: ما باید 
کرامت انســان ها را هم توجه کنیم و باید به عدالت هم توجه کنیم. حقوق مردم را هم در 
ابعاد مختلف باید مورد توجه قرار دهیم و این ها از اهداف انقلاب و از وظایفی اســت که به 
عهده ما هســت و این کار را هم با یک حکمرانی درست با یک مدیریت درست با کارآمدی 
و با اقتدار و با یک برنامه و خلاقانه باید پیش ببریم و انجام دهیم که بتوانیم از ظرفیت های 
خود درســت اســتفاده کنیم و یک زندگی شایســته درخور مردم در اقشــار مختلف و در 
شــئونات مختلف فراهم کنیم.وی افزود: شــرایط امروز با گذشــته متفاوت شده است، در 
زمان های دور شــاید خوراک و پوشــاک موضوع اول بود و خیلی رسم نبود که همه مسکن 
داشته باشند و چنین توقعی هم نداشتند، خیلی ها مستاجر بودند و محرومیت بود و به هر 
حال سبک زندگی ها متفاوت بود اما امروز واقعیت و سبک زندگی این است که مسکن به 
اندازه خوراک و پوشــاک در زندگی موضوعیــت دارد.قالیباف گفت: الان مردم از خوراک و 
پوشــاک خود می زنند تا یک ســرپناهی داشته و مسکن این نقش را در معیشت پیدا کرده 
اســت. از طرف دیگر مسکن یکی از پیشــران ها در حوزه اقتصادی است و در بخش های 
مختلف اقتصاد ملی ما مســکن شاخص اثرگذاری است.وی دو چالش کشور را در حوزه آب 
و محیط زیســت و پیری جمعیت عنوان و اظهــار کرد: بحث جوانی جمعیت باید به عنوان 

یــک ضرورت مــورد توجه قرار گیرد که در همین رابطه  موضوع مســکن در ابعاد مختلف 
ازدواج، تربیت، آسیب های اجتماعی، آموزشی، آرامش و اســتحکام خانواده، ازدواج و طلاق 
بسیار مهم است.رییس مجلس با تاکید بر لزوم توجه تمام دستگاه ها و قوای مجریه و مقننه 
به موضوع مســکن گفت: بعد از گذشت ۴۵ سال نتوانستیم مشکل مسکن را حل کنیم آن 
هم در شــرایطی که انباشتگی بزرگ از ســرمایه هایی داریم که باید صرف پیشرفت کشور 
شود. باید این سرمایه ها ســالی دو نوبت بچرخند اما در عرصه های مختلف اقتصادی دفن  
شده و در زمین راکد مانده بعد با تورم منفعت آن را می برند و هیچ موقع شکوفایی رخ نمی 
دهد.وی افزود: چند میلیون مســکن در کشــور وجود دارد که خالی است و در این شرایط 
چند میلیون خانواده بدون خانه هســتند این بدان معناســت که تولید مسکن کم است و 
همان خانه هایی که تولید شده هم احتکار می شود.رییس مجلس با بیان اینکه باید به فهم 
درســتی از موضوع مسکن برسیم، گفت: باید همه ما در یک حکمرانی در حوزه مسکن به 
درک و فهم مشترک رسیده و برای آن برنامه ریزی و سیاست گذاری کنیم. اساسا باید ابتدا 
هنر فهم مشکل را داشته تا آن را تبدیل به مسئله کرده و سپس قدرت حل موضوع را پیدا 
کنیم پس ما اگر یک مســئله را به رســمیت نشناسیم نمی توانیم حل کنیم.قالیباف اظهار 
کــرد: بنده به عنوان خدمتگزار، نماینده مردم و به عنوان خادم نمایندگان مجلس پشــت 
تریبون می گویم ما یک مســئله ای به نام مسکن داریم که نتوانستیم حلش کنیم.وی افزود: 
رقم قابل توجهی از ارز کشور یعنی بیش از نصف ارز کشور یارانه به اقلام اساسی کشور داده 
می شــود تا خوراک و غذای مردم را تامین کنیم یعنی یارانه نقدی می دهیم یعنی ما یک 
یارانه ارزی در قیمت ارز و یک یارانه نقدی در پایان هر ماه به خانواده برای کمک می دهیم 
اما الان مسکن چه سهمی از درآمد خانوار را دارد؟قالیباف گفت: به طور متوسط ۵۰ درصد 
درآمد خانوارها مســتقیم در هزینه اجاره مسکن داده می شود لذا اگر از خانواده ای بپرسید 
که بزرگ ترین کمک معیشتی به شما چیست؟ می گویند سرپناه بدهید تا آرامش به زندگی 
شان برگردد. زن و مرد دو شیفت کار می کنند تا اجاره خانه بدهند.وی گفت که ۷۰ درصد 
درآمد خانوار در کلان شهرها و شهرهای بزرگ صرف اجاره بها می شود لذا وضعیت  مسکن 
به خوراک خانواده ضربه می زند.رئیس مجلس با طرح این پرسش که با ادامه این وضعیت 
افراد در چه ســنی خانه دار می شوند؟ گفت: با فرض اینکه هر خانواده یک سوم درآمدش را 
برای خانه دار شــدن پس انداز کند، اگر در دهک های پایین باشــد ۸۰ سال طول می کشد 
خانه دار شــود پس فرد از دنیا رفته و صاحب خانه نمی شود این میزان برای قشر متوسط 
در شهرهای بزرگ حداقل ۵۰ سال است حال اینکه میانگین زمان خانه دار شدن در سایر 
کشــورها بین ۸ تا ۱۵ سال طول می کشد.وی با تاکید بر اینکه موضوع مهمتری از مسکن 
در بهبود وضعیت معیشــت وجود ندارد، گفت: امام در پیام شــان به دولت ها گفتند کمک 
کنید و رویکردشــان مردم بود اما امروز بعد ۴۵ سال چه کار کردیم.رییس مجلس با اشاره 
بــه قانون جهش تولید گفت: در قانون جهش تولید و برنامــه هفتم نیامده که دولت خانه 
بسازد بلکه دولت مکلف به برقراری تسهیلات این کار است. قرار بود وزارت راه زمین هایی 
بدهد که آن را هم نداد.وی توضیح داد: در همین تهران حدود ۲۰ درصد جمعیت در کمتر 
از یک درصد خاک کشــور ساکن شده که نتیجه آن آلودگی آب، خاک، هوا و صوت و بروز 
مشــکلات و چالش های محیط زیستی است که با ادامه گسترش جمعیت، قابل حل نیست.

قالیباف بیان کرد: نرخ رشــد جمعیت در روستاهای دشت تهران ۶ درصد است که در بقیه 
روســتاها ۲/۰ درصد هم نیســت که این ها نرخ زاد و ولد نیســت و مهاجرت است در این 

شرایط همچنان جمعیت وارد تهران می شود.وی یادآور شد: در قانون جهش تولید مسکن 
گفتیم که فقط اگر دو دهم درصد از زمین ها را به مردم برای ســاخت واگذار کنیم، مشکل 
مسکن حل می شود. بنده به طور متوسط می گویم که ۵۰ درصد قیمت مسکن، زمین است.

قالیباف با انتقاد از نحوه ســاخت مســکن در کشــور و نیمه تمام ماندن آن ها، اظهار کرد: 
متاسفانه الان به گونه ای تولید مسکن می کنیم که فرد هم باید اجاره خانه خود را دهد، هم 
وام بانک ها ســر رسیده اســت، هم باید وام بعدی را بگیرد و از سوی دیگر ساخت خانه اش 
هم فقط ۴۰ تا ۵۰ درصد پیش رفته اســت؛ در این شرایط آن فرد باید چه کار کند؟رئیس 
مجلس شورای اسلامی ادامه داد: همه این موارد  نشان دهنده اهمیت موضوع مسکن است؛ 
اگر معیشت اولویت ماست، مسکن به طریق اولی اولویت اول است. ما باید در حوزه مسکن 
نظارت و تســهیل گری کنیم و این موضوع پیچیده نیست. ما باید قدرت حل مسئله داشته 
باشیم و اول مســئله را به رسمیت بشــناسیم و آن را به گفت وگو بگذاریم و حرف مردم و 
متخصصان را بشنویم. ما برای یک تصمیم درست به این مسئله نیازمند هستیم.وی متذکر 
شد: در حوزه قانونگذاری اولین قدمی که در مجلس یازدهم برداشتیم، تصویب طرح جهش 
تولید مســکن بود. همچنین در برنامه هفتم موضوع مســکن به طور ویژه دیده شده است؛ 
برنامه هفتم  امروز میثاق ملی ماســت و میثــاق ملی همه ما اعم از مردم، دولت و مجلس 
اســت.قالیباف تاکید کرد: اگر امــروز دولت از وفاق حرف می زند، وفــاق همان همدلی و 
همکاری است. بنده در جلسه معارفه حجت الاسلام اژه ای به عنوان رئیس قوه قضائیه این 
موضوع را عرض کردم که امروز باید بین سه قوا همکاری و همدلی وجود داشته باشد و این 
همکاری و همدلی باید منجر به هم افزایی و ارزش افزوده شــود و برای ذینفع نهایی باشد 
که ذینفع نهایی مردم هستند. اگر همدلی، همکاری و وفاق باشد اما ذینفع نهایی که مردم 
هســتند خیری از آن نبینند، به چه درد می خورد؟ این ها همه زمانی معنا پیدا می کند که 
در معیشت مردم مورد توجه قرار گیرد.وی بیان کرد: همه باید دست به دست هم دهیم تا 
موضوع مهمی مثل مسکن را حل کنیم. دولت چهاردهم و شخص رئیس جمهور به صورت 
مرتب تاکید می کنند که ما سیاست های ابلاغ شده رهبری و برنامه هفتم را دنبال کرده و 
تاکید ما هم بر این موضوع اســت. باید قدرت حل مســئله را هم پیدا کنیم.رئیس مجلس 
شورای اسلامی ادامه داد:  ۵۰ درصد مشکل مسکن از زمین است و ما در اجرا یک جاهایی 
دچار اشکال هســتیم. مردم خودشان باید مسکن را تولید کنند، حتی همان انبوه ساز هم 
که می خواهد مسکن را تولید کند، مردم هستند و ما باید صرفا تسهیلگری این کار را انجام 
دهیم و نظارت را به درستی انجام دهیم و اگر برخی از مقررات موانعی را ایجاد کرده، باید 
آن موانــع را حل و فصل کنیم.قالیباف گفت: فصل ۱۱ برنامه هفتم توســعه دقیقا به این 
موضوع اشــاره کرده که باید دو دهم زمین ها واگذار شــود و نباید تراکم بیشتر از ۶۰ نفر 
در هکتار باشد. از سوی دیگر عمدتا ساخت مسکن در حاشیه شهرهای بزرگ انجام شده 
و این سوال است که چرا این اتفاق افتاده است؟ ما وظیفه داریم که به طرح آمایش دقت 
کنیــم. نباید دو مرتبه همه مردم را به حاشیه شــهرهای بزرگ دعوت کنیم. چرا آنان را 
متمرکز در شهرهای  ۲۰۰ یا ۳۰۰ هزار نفری نمی کنیم و رونق تولید را در شهرهای ۲۰ 
هزار نفره یا ۳۰ هزار نفری نمی بریم؟رئیس مجلس شــورای اسلامی با اشــاره به موضوع 
مسکن روستایی  در قانون برنامه هفتم و اهمیت مدیریت یکپارچه در روستاها گفت: باید 
پیشــنهاد یکپارچگی در روســتاها را مورد توجه قرار داده تا این نابسامانی در روستاها از 
بین برود. باید طرح های هادی روســتایی و طرح های معیشــت محور را با همدیگر پیش 

ببریم و مسائل را حل کنیم.
قالیباف گفت: امروز نســبت جمعیت روســتایی به شــهری در دنیا به ترتیب ۷۰ به ۳۰ 
اســت اما در ایران برعکس اســت و ۲۸ درصد در روستاها و ۷۲ درصد در شهرها زندگی 
می کننــد. باید مهاجــرت را معکوس کنیم که یکی از راه های آن مســکن و راه انداختن 
چرخه تولید در روســتاها است که باید مورد توجه قرار دهیم.قالیباف ادامه داد: ما با پول 
دولتی که نمی توانیم این همه تامین مالی کنیم و این موضوع شــدنی نیست و با این نرخ 
ســودها هم نمی توان بیشــتر از این وام گرفت و مردم قدرت پرداخت این وام ها را ندارند 
پس باید ارتقــای بهره وری مورد توجه قرار گیرد.وی اظهار کرد: معیشــت مردم اولویت 
بسیار مهمی است و اگر امروز حرف از محرومیت زدایی می زنیم باید با محرومیت زدایی، 
معیشت مردم را حل کنیم و کسانی که مسکن ندارند، باید مشکل آنان را حل کنیم پس 
موضوع مســکن در محرومیت زدایی و در بحث معیشــت اولویت اول است.رئیس مجلس 
شــورای اسلامی تاکید کرد: بدون شک بنیاد مسکن با روحیه انقلابی خود می تواند مردم 
را به صحنه بیاورد. همه کارهای جهادی و بسیج در ابتدای انقلاب بحث اقتصاد و توسعه 
روستاها بود و اکنون بعد از گذشت ۳۷ سال از جنگ گذشته باید باز هم به سمت حرکت 
و پیشرفت برویم، اما نتوانستیم این کار را به درستی انجام دهیم.قالیباف ادامه داد: البته 
بنده نمی خواهم کارهایی را که انجام شــده نادیــده بگیرم. خودم کار اجرایی انجام دادم 
و همواره به همکاران خود می گفتم هر زمانی که خســته شــدید، برگردید و افتخارات و 
کارهای انجام شــده خود را ببینید و بشمارید، اما هر زمانی که مغرور شدید و گفتید که 
کارهای زیادی انجام داده ایم، به جلو نگاه کنید و به کارهای بر زمین مانده توجه کنید تا 
آن کارها هم انجام شــود.وی اضافه کرد: امروز همه ما می بینیم که مسکن به عنوان یک 
موضوع مهم اســت و واقعا کمر مردم در حوزه مســکن می شکند. حتی مردان مردی که 
در دوران دفاع مقدس خم به ابرو نیاوردند و محکم در مقابل دشــمن ایستادند، امروز در 
مقابل خانواده، کمرشــان شکسته است و سرشکسته شده اند و این انصاف و مروت نیست.

قالیباف ادامه داد: یک جوان به وقتش ازدواج، مســکن و شــغل می خواهد و زمانی که از 
فصلش گذشــت حتی اگر این موارد به آن فرد داده شــود، دیگر فایده ای ندارد. پس باید 
دســت به دســت هم دهیم و همگی باید با همدیگر ایــن کار را انجام دهیم و ما هم در 
کنار شــما هســتیم. ما برای یک حکمرانی خوب به تشخیص درست و قدرت حل مسئله 
نیــاز داریم. ما با فرهنگ جهادی که همگی داریم و همچنین با اســتفاده از فناوری های 
اجتمــاعی می توانیم در بخش های مختلف کارها را پیــش ببریم.رئیس مجلس در پایان 
تاکید کرد: مســکن موضوع مهم کشــورمان و مردم است و امیدوارم که با یکدیگر همراه 

شــویم تا این موضوع را با فضل الهی بتوانیم حل و فصل کنیم.

دیــوان محاسبات در نخستین مجمع عمومی سازمان دیوان  محاسبات کشورهای 
امضای  با   ،)JURISAI( جوریسای  به  موسوم  قضایی  رسیدگی  نظام  دارای 
گزارش  درآمد.به  آن  عضویت  به  رسمااً  جدیدالتأسیس،  سازمان  این  اساسنامه 
خبرگزاری مهر به نقل از اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل دیوان محاسبات 
کشور، دیوان محاسبات جمهوری اسلامی ایران در نخستین مجمع عمومی سازمان 
جوریسای  به  موسوم  قضائی  رسیدگی  نظام  دارای  کشورهای  محاسبات  دیــوان 
اساسنامه  امضای  با  شد،  برگزار  فرانسه  پایتخت  پاریس،  در  که   )JURISAI(
ایــن سازمان جدیدالتأسیس، رسمااً به عضویت آن درآمد.علی محمدقلی ها، معاون 
نمود  شرکت  مذکور  نشست  در  کشور  محاسبات  دیوان  اجرایی  امور  و  هماهنگی 
دیوان  قانونی  جایگاه  و  ساختار  تشریح  به  عمومی،  مجمع  در  سخنرانی  طی  و 
موجود  قضائی  نظام  به ویژه  و  اساسی  قانون  در  ایران  اسلامی  جمهوری  محاسبات 
برونو  آقای  با  دوجانبه ای  دیدار  نشست،  حاشیه  در  پرداخت.وی  دیوان  ساختار  در 
و  )اینتوسای(  جهان  محاسبات  دیوان های  بین المللی  سازمان  رئیس  دانتاس، 
با  نیز  را  برزیل داشت.محمدقلی ها همچنین دیدارهایی  رئیس کل دیوان محاسبات 
آنگولا، ساحل  اکوادور، فرانسه، سنگال،  رؤسای دیوان محاسبات کشورهای مغرب، 
با  همچنین  نمود.وی  برگزار  موریتانی  و  جیبوتی  بنین،  ترکیه،  بیسائو،  گینه  عاج، 
چاد  شیلی،  اتریش،  ایتالیا،  پرتغال،  کشورهای  محاسبات  دیوان  هیأت های  رؤسای 
رئیس کل دیوان محاسبات کشورمان  اهتمام  بر  و  برگزار  را  الجزایر، نشست هایی  و 
و  منطقه ای  سازمان های  با  همکاری ها  و  تعاملات  توسعه  بر  مبنی  جدید  دوره  در 
بین المللی تأکید نمود.»سازمان دیوان محاسبات های دارای نظام رسیدگی قضائی« 
رسیدگی  نظام  دارای  که  است  سراسر جهان  از  محاسبات  دیــوان   ۴۵ از  متشکل 
محاسبات  دیوان  سازمان،  این  عضو  کشورهای  جمله  از  هستند.  دادسرا  و  قضائی 

بلژیک،  فرانسه،  برزیل،  کشورهای 
یونان،  اسپانیا،  شیلی،  اتریش،  الجزایر، 
و  پرتغال، سنگال  لهستان،  مغرب،  ایتالیا، 
سازمان،  این  اساسنامه  هستند.در  ترکیه 
قضائی  نظام های  استقلال  ارتقای  و  حفظ 
به ویژه دادستان ها برای رسیدگی مؤثرتر 
و  دولت ها  مالی  تخلفات  و  انحرافات  به 
بخش  پاسخگویی  و  شفافیت  افزایش 
مثابه  به  محاسبات،  دیوان  به  دولتی 
قلمداد  سازمان  این  فعالیت  اصلی  رکن 
جمهوری  محاسبات  است.دیوان  شده 
بانیان  از  یکی  به عنوان  ایران  اسلامی 
با  هم تراز  که  سازمان  این  تشکیل  اولیه 
اینتوسای  منطقه ای  سازمان های  سایر 
و  آفروسای  یوروسای،  آسوسای،  از  اعم 
عربوسای است، در نشست ها و برنامه های 
داشته  فعالی  حضور  سازمان،  این  مصوب 
به عضویت  نیز  پاریس  است و در نشست 
جوریسای  ظرفیت سازی  کمیسیون 
و  ساختار  توانمندسازی  وظیفه  که 
بر  را  نوبنیاد  سازمان  این  فعالیت های 

عهده دارد، درآمد.

سخنگوی وزارت خارجه گفت: ۱۳ آبان، روز ملی مبارزه با استکبار، یادآور کوشش قهرمانانه جمعی ایرانیان برای زندگی آزاد و 
شرافتمندانه به دور از هر نوع مداخله خارجی و سلطه بیگانه است. به گزارش خبرگزاری مهر، اسماعیل بقایی سخنگوی وزارت 
امور خارجه در ایکس نوشت: ۱۳ آبان، روز ملی مبارزه با استکبار، یادآور کوشش قهرمانانه جمعی ایرانیان برای زندگی آزاد و 
شرافتمندانه به دور از هر نوع مداخله خارجی و سلطه بیگانه است. وی گفت: مردم ما نمی توانند تاریخ طولانی و سیاه مداخلات 
غیرقانونی و بی ثبات کننده آمریکا در ایران را فراموش کنند، به ویژه کودتای آمریکایی-انگلیسی ۲۸ مرداد ۱۳۳۲ که اولین دولت 
منتخب مردم ایران را ساقط کرد و دیکتاتوری پادشاهی را احیا نمود، و حمایت همه جانبه آمریکا از رژیم صدام حسین در جنگ 
تحمیلی ۸ ساله علیه ایران.پ سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: فشارهای غیرقانونی و ظالمانه آمریکا علیه ملت ایران تا به امروز 

ادامه یافته است، از جمله به شکل تحریم های ضد بشری و حمایت از یاغی گری های رژیم صهیونیستی. با وجود این، ما به تجربه دریافته ایم که زندگی عزت مندانه و حراست از حاکمیت ملی و 
تمامیت سرزمینی، مستلزم پایمردی و مقاومت با اتکای بر ظرفیت ها و توانمندی های ملی است.

سخنگوی رزمایش مرکب امداد و نجات دریای خزر گفت: در ادامه برگزاری این رزمایش یگان های شناور ایران و جمهوری آذربایجان 
عملیات امداد و نجات در دریای خزر اجرا و مصدومان با انتقال از شناور دچار حریق شده به قایق به مراکز درمانی در ساحل منتقل شدند

به گزارش ایسنا، امیر دریادار دوم محسن رزاقی سخنگوی رزمایش مرکب امداد و نجات دریای خزر گفت: در ادامه برگزاری مراحل اصلی 
رزمایش مرکب امداد، نجات دریای خزر با حضور نیروهای دریایی ایران و جمهوری آذربایجان، یگان های شناور و پروازی دو کشور بر اساس 
سناریوی از پیش تعیین شده عملیات اطفاء حریق و رفع صدمات ایجاد شده در شناور تجاری را انجام دادند و در جریان این عملیات انتقال 
مصدومان توسط قایق به ساحل انجام شد. وی افزود: در این مرحله از رزمایش پس از ارسال پیام اضطراری کشتی دچار حریق شده، 
ابتدا منطقه عملیات توسط شناورهای نیروی دریایی جمهوری اسلامی ایران و جمهوری آذربایجان مورد شناسایی و جستجو قرار گرفت 
و سپس ناوشکن دیلمان ماموریت یافت شناورهای مستقر در منطقه را برای اجرای عملیات اطفاء حریق اعزام کند و مصدومان توسط 

قایق های نجات برای ادامه مراحل درمان به ساحل منتقل شدند.

عملیات امداد توسط شناورهای نیروی دریایی ایران و آذربایجان با 
موفقیت اجرا شد

بقائی:

۱۳ آبان یادآور کوشش ایرانیان برای دوری از هر نوع مداخله 
خارجی است

قالیباف: مسأله مسکن را نتوانسته ایم حل کنیم،دهک های پایین۸۰ سال طول می کشد خانه دار شوند

عضویت رسمی دیوان محاسبات جمهوری اسلامی ایران در سازمان جوریسای
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گزیده خبرگزیده خبر پایان رهاشدگی بازار مسکن؟

هفت چالش مرســوم بازار مسکن که در نتیجه تاریک بودن فضای 
معاملات و خلأ قانونی ایجاد می شــد، می تواند از طریق قانون الزام 
به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول به طور محسوسی کاهش 
پیدا کند.به گزارش ایسنا، یک ظرفیت قانونی تحت عنوان »قانون 
الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول«، تهدیدهای التهاب زا 
در بازار مســکن را کاهش می دهد. مطابــق این قانون که حدود ۹ 
ســال بین مجلس و شورای نگهبان بررسی و نهایتا ۲۶ اردیبهشت 
۱۴۰۳ توســط مجمع تشــخیص مصلحت نظام به تصویب رسید 
تمــامی معــاملات املاک و اموال غیرمنقول باید در ســامانه ثبت 
الکترونیک اســناد به ثبت برســد.قانون مذکور می تواند پایانی بر 
قولنامه های دســتی باشــد که از جمله دعواهای معمول بین افراد 
بود و به تعدد پرونده ها در قوه قضاییه می انجامید. فروش مال غیر، 
فروش ملک به چند نفر، چالش بر ســر نحوه پرداخت ثمن معامله، 
گران فروشی، کدفروشی برخی بنگاه های املاک، دخالت در افزایش 
قیمت منطقه ای مسکن و دریافت کمیسیون بالاتر از تعرفه، بخشی 
از چالش هایی است که با قانون الزام می تواند کاهش پیدا کند. البته 
قانون گذار مدت زمــان و پیش بینی های لازم را برای دوره گذار در 
نظر گرفته است.پایان رهاشدگی بازار مسکن؟با فرآیند تدریجی که 
در این قانون دیده شــده ظرف یک تا دو ســال آینده اعتبار اسناد 
عادی کاهش پیدا کرده و در نهایت از بین می رود و اعتبار اســناد 
رسمی بیشتر می شود.در حال حاضر سامانه کاتب در راستای قانون 
الزام ایجاد شده است. آن طور که کیانوش گودرزی ـ رییس اتحادیه 
مشاوران املاک می گوید از سوم تیرماه امسال تمام اسناد به صورت 
پیش نویس در ســامانه کاتب ثبت می شود. موارد مربوط به قبل از 
آن روال عادی خود را طی می کند و نهایتا به ســامانه کاتب متصل 

می شود. کار حقوقی روی اسناد عادی توسط مشاوران املاک انجام 
و ثبت در دفاتر اســناد رسمی انجام می شود.بر اساس ماده ۱۰ این 
قانون، ســازمان ثبت اسناد و املاک مکلف است ظرف یک سال از 
تاریخ ابلاغ این قانون ســامانه ای را با عنوان ســاماندهی اسناد غیر 
رســمی جهت ثبت ادعاهای راجع به مالکیت عین مالکیت منافع 
بیــش از دو ســال و حق انتفاع و حق ارتفاق امــوال غیر منقول و 
مســتندات مربوط به آن که قبل از راه اندازی سامانه مذکور ایجاد 
شده و فاقد سند رسمی هستند ایجاد نماید.مدعیان مذکور مکلفند 
ظــرف دو ســال از تاریخ راه اندازی این ســامانه نســبت به درج 
مستندات و ادعاهای خود در سامانه مذکور و ظرف دو سال از تاریخ 
درج در ســامانه حسب مورد نسبت به تنظیم سند رسمی یا طرح 
دعوای الزام به تنظیم سند رسمی یا دعوای مرتبط در مراجع قضائی 
یا هر امر قانونی لازم دیگر به منظور اخذ سند رسمی مالکیت، اقدام 
و مدرک مربوط را در سامانه درج نمایند.در حال حاضر سامانه کاتب 
در راستای قانون الزام ایجاد شده است. آن طور که کیانوش گودرزی 
ـ رییس اتحادیه مشاوران املاک می گوید از سوم تیرماه امسال تمام 
اسناد به صورت پیش نویس در ســامانه کاتب ثبت می شود. موارد 
مربوط به قبــل از آن روال عادی خــود را طی می کند و نهایتا به 
ســامانه کاتب متصل می شود. کار حقوقی روی اسناد عادی توسط 
مشــاوران املاک انجام و ثبت در دفاتر اسناد رسمی انجام می شود.

آماری که مرداد امســال ارایه شد نشان می دهد متوسط قیمت هر 
متر خانه در تهران به ۸۸ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان رسیده اســت. 
بازار مســکن طی ســال های اخیر تحت تاثیر متغیرهای بیرونی و 
درونی و تورم های لجام گسیخته قرار گرفته و این مساله باعث شده 
تــا به اذعان مســئولان، مدت زمان خانه دار شــدن به بیش از ۷۰ 

سال برسد. برخی کارشناسان معتقدند در نتیجه ی کاهش ساخت 
و ساز، نبود پایه های مالیاتی، عدم تناسب قیمت مسکن با وام های 
پرداختی، تملک واحدهای مسکونی توســط بانک ها، بنگاه داری و 
دخالت برخی ارگان ها و دســتگاه های دولتی در بازار مسکن و عدم 
ساماندهی مشــاوران املاک، بازار مسکن را به یک بازار تقریبا رها 
تبدیل شده است.واضح است که اصلاح تمامی موارد مذکور به عزم 
حاکمیت و مردم بستگی دارد و کنترل برخی از آنها در حیطه قانون 
الزام نمی گنجد. بعضی از این اصلاحات باید از طریق قانون مالیات 
خانه های خالی، مالیات بر سوداگری مسکن و قانون ساماندهی انجام 
شود.پایان رهاشدگی بازار مسکن؟با این حال یک نماینده مجلس، 
قانون الزام به ثبت رسمی معاملات غیرمنقول را انقلابی ترین قانون 
مجلس یازدهم می داند. به گفته اقبال شاکری، قانون مذکور باعث 
ساماندهی اسناد، مالکیت ها و شفافیت در معاملات می شود و از ضرر 
مردم جلوگیری خواهد کرد.قراردادهای فاقد کد رهگیری که بعضا از 
سوی مشاوران املاک غیرمجاز و متخلف منعقد می شد با راه اندازی 
ســامانه کاتب ذیل قانون الزام، بی اعتبار خواهد شد. اگرچه اتحادیه 
املاک از طریق بازرسان خود تلاش می کند تا تخلفات بازار مسکن 
را کنترل کند اما در نتیجه معاملات اسناد عادی، قراردادهای فاقد  
کد رهگیری و معضل کدفروشی که بعضا انجام می شــود تخلفاتی 
همچــون فروش یک ملک به چند نفــر، دریافت کمیسیون بالاتر 
از تعرفه و ســایر معضلات مرسوم در بازار مسکن شکل می گرفت.

مطابق قانون الزام، صرفا مشاوران املاک دارای پروانه کسب از طریق 
سامانه نوین اصناف می توانند اقدام به ثبت قرارداد پیش نویس کنند. 
بنابراین دسترسی واحدهای بدون پروانه برای ثبت قرارداد مسدود 
می شود. در نتیجه ی این اقدام، مسئولیت پذیری مشاوران املاک نیز 

افزایش می یابد و تعداد واحدهای صنفی غیرمجاز کاهش می یابد.
پایان رهاشدگی بازار مسکن؟رییس اتحادیه مشاوران املاک گفته 
اســت:  از ابتدای ســال ۱۴۰۲ تا کنون ۲۵۰۳ واحد غیرمجاز فاقد 
پروانه کســب شناسایی شــده که مخل کار جامعه و مخل فعالیت 
مشــاوران املاک هستند. در سال جاری نیز حدود ۱۰۰۰ مشاوران 
املاک بدون پروانه شناسایی شده است.به گفته گودرزی، در سایت 
اتحادیه املاک، درگاهی ایجاد شده و افراد بدون نیاز به معرفی خود 
می توانند واحد صنفی بــدون پروانه را اعلام کنند تا واحد بازرسی 
اتحادیه ظرف ۲۴ ســاعت برای انجام اقدامات لازم در محل حضور 
پیدا کند.حق الزحمه مشاوران املاک تهران در قراردادهای خرید و 
فروش ۲۵ صــدم درصد قیمت ملک مورد نظر از هریک از طرفین 
معامله است. در قراردادهای اجاره نیز یک چهارم مبلغ اجاره ماهانه 
توسط هریک از متعاملین باید به عنوان کمیسیون به مشاور املاک 
پرداخت شود.در ســال های اخیر همواره دو اتهام متوجه مشاوران 
املاک بود. اول این که به دلیل وابســتگی تعرفه به قیمت مســکن 
عنوان می شد که مشــاوران املاک در بالا بردن قیمت نقش دارند. 
از سوی دیگر گزارش هایی منتشر می شد مبنی بر این که مشاوران 
املاک بیش از تعرفه مجاز اقدام به دریافت کمیسیون می کنند. در 
مواردی بنگاه ها تا یک درصد از طرفین معامله، حق الزحمه دریافت 

می کردند.
اما مطابق قانون الزام قرار است ضریبی از ارزش معاملاتی به عنوان 
حق الزحمه دریافت شــود. با اجرای این بخش از قانون، وابستگی 
قیمت ملک مورد معامله با کمیسیون مشاوران املاک قطع می شود. 
البته قصد قانون گذار این نبوده که حق الزحمه مشــاوران املاک را 
پایین بیاورد بلکه نحوه دریافت قرار است تغییر کند. در حال حاضر 
اتحادیه املاک با ســازمان ثبت و وزارت صمت رایزنی هایی را انجام 
داده تا ضریب ها به گونه ای باشــد که تعرفه از آنچه هم اکنون است 
کمتر نباشــد.ابوالفضل نوروزی ـ مدیرکل اقتصاد مسکن وزارت راه  
و شهرســازی نیز می گوید: یکی از معضلات در حوزۀ شفافیت بازار 
مسکن، فروش مال غیر اســت. قانون الزام به ثبت معاملات اموال 
غیرمنقول به شــفافیت تأکید دارد و بر اســاس این قانون، سازمان 
ثبت باید دســترسی رایگان هر ســکوی خدمــاتی را برای مردم و 
بنگاه ها ایجاد کند که کارهای ملکی شان را با قراردادهای استاندارد 
انجام دهند.پایان رهاشــدگی بازار مسکن؟بر این اساس وزارت راه 
و شهرســازی ســامانه »خودنویس« را ایجاد کــرده که متعاملین 
می توانند بدون مراجعه به مشاوران املاک به صورت رایگان اقدام به 
ثبت قراردادهای خرید و فروش و اجاره مسکن کنند. اواخر شهریور 
امسال نیز سه ســرویس جدید شامل بررسی اهلیت، تصدیق سند 
و جلســه مجازی به ســامانه خودنویس افزوده شد.حذف مشاوران 
املاک در ســامانه خودنویس به اختلاف نظــر بین اتحادیه املاک 
و وزارت راه و شهرســازی انجامیده است. به همین دلیل مشاوران 
املاک در همکاری با وزارت صمت و ســازمان ثبت اسناد به سامانه 
»کاتب« ســوق پیدا کردند و اختلاف نظر آنها بــا وزارت راه هنوز 
رفع نشده است. مشاوران املاک معتقدند باید مساله انعقاد قرارداد 
توســط افراد فاقد مجوز حل شــود و برای تحقق این موضوع نیاز 
است تا اصلاحاتی در قانون جهش تولید و تامین مسکن انجام شود.

صرف نظــر از این اختلاف نظر، قانون الــزام به ثبت معاملات اموال 
غیرمنقول علاوه بر ثمراتی که در افزایش شفافیت و کاهش تخلفات 
ناشی از معاملات غیررسمی دارد می تواند به ساماندهی بازار مسکن 

کمک کند.

ماجرای بودجه سامانه نان چه بود؟

با اجرایی شــدن طرح هوشمندسازی طی سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲، ۱.۵ میلیون تن آرد 
یارانه ای معادل ۲۷ هزار میلیارد تومان صرفه جویی شــده است. این ۱.۵ میلیون تن آرد 
معادل نیاز ۲۰ میلیون نفر در مدت یک ســال اســت و به گفته مدیر اجرایی این طرح با 
این روند، تا پایان شهریور امسال ۷۵  همت بار مالی کمتری به دولت تحمیل شده است.

به گزارش ایسنا، انتشار فیلم کوتاهی از اظهارات سرپرست مرکز تحول دیجیتال و فناوری 
اطلاعات سازمان برنامه و بودجه درباره سامانه طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان باعث 
بروز سوء برداشت درباره عملکرد این سامانه شد البته رضا باقری اصل بعدا اظهارات خود 
را اصلاح و اعلام کرد حرف هایش درســت نبوده اســت.رضا باقری اصل، سرپرست مرکز 
تحول دیجیتال و فناوری اطلاعات سازمان برنامه و بودجه مبنی در جمعی از پژوهشگران 
اظهار کرده بود: ۲۵ همت برای ســامانه نان هزینه شــده اســت اما حاصل آن چیست؟ 
برنامه ریزی شده بود تا در این برنامه ثبت شود که هر نفر چه تعداد نان ثبت می شود اما 
امروزه در این ســامانه اینکه نانوا برای هر نفر چقدر نان ثبت می کند گزارش می شود.اما 
وی پس از انتشــار این اخبار در رسانه های مختلف در صفحه مجازی خود گفت: درباره 
این اخبار منتشر شده توضیح میدهم که در خصوص سامانه نان، ۲۵ همت برای جبران 
افزایش هزینه تولید نانوا هزینه شده و دولت تامین منابع را پذیرفته است تا افزایش هزینه 
نان به مردم منتقل نشــود. سامانه بدون استفاده از بودجه  دولت توسعه داده شده اما در 
پیش خوان نانوایی ها کم فروشی و گرانفروشی این هدف نغض شــده است. محمد رصول 
نظافتی -مدیر اجرایی طرح هوشمندســازی یارانه آرد و نان- نیز در صفحه مجازی خود 
اظهار کرد که با اجرای طرح هوشمندسازی یارانه آرد و جلوگیری از خروج آرد یارانه ای از 
زنجیره تولید نان، مصرف آرد یارانه ای در ۱۴۰۲ به سطح مصرف سال ۹۸ کاهش یافت) 
علیرغم افزایش جمعیت، افزایش اتباع، افزایش ۳ هزار واحد نانوایی(. با این روند، تا پایان 
شهریور امسال ۷۵  همت بار مالی کمتری به دولت تحمیل می شود.به گفته مدیر اجرایی 
طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان نیز حتی یک ریال نیز برای این طرح هزینه ای نشده 
اســت و منابع بودجه ای به آن تخصیص یافته نشــده است و آن ۲۵ همت کمک هزینه 
نانوایان بوده اســت. از سال ۱۴۰۱ طرح هوشمندسازی یارانه با تدبیر دولت پیاده سازی 
شــد و روند مصرف آرد یارانه ای نه تنها از آن ۳ درصد سالانه که روند رشد طبیعی اقلام 
مصرفی مردم است افزایش پیدا نکرد بلکه کاهش نیز پیدا کرد این رونده از سال ۱۴۰۱ 
و ۱۴۰۲ نیز به همان میزان تثبیت شــد و در سال ۱۴۰۳ نیز برآورد ما این است که این 
میزان تثبیت شــود. این طرح موجب شــد که دولت برای تامین نان ارزان برای مردم به 
منابــع کمتری نیاز پیدا کند و تا انتهای نیمه اول ســال ۱۴۰۳ حدود  ۷۵ هزار میلیارد 
تومان در بازه زمانی ۳۰ ماهه صرفه جویی شــده است. هوشمندسازی یارانه آرد و نان از 
کجا شــروع شد و چه هدفی داشــت؟به دنبال این قضایا در این گزارش به مسئله نان و 
هوشمندســازی یارانه آرد و نان پرداختیم.نان از جمله کالاهایی است که سالانه بودجه 
زیــادی حدود ۱۵۰ هزارمیلیارد تومانه را به خود تخصیص می دهد. این میزان، هزینه ای 
است که دولت برای  خرید ۱۰ میلون تن گندم تخصیص می دهد تا این گندم تبدیل به 
آرد و نان شــود اما در مرحله تبدیل به آرد و نان دچار اســراف و هدررفت می شد. دولت 
بــرای حل این مشــکل یا باید یارانه آرد و نان را حذف و قیمــت آن را آزاد می کرد یا با 
سهمیه بندی آرد دست دلالان را از این موضوع کوتاه می کرد و هر دو به معنای وارد کردن 
شوک به ســفره مردم بود.این درحالیست که بودجه خرید تضمینی گردم مورد نیاز نیز 
هر ساله افزایش می یافت اما حجم بسیار زیادی از آن گندم ها به دامداری ها و مرغداری ها 
و یا حتی بازار آزاد می رسید. این مســائل تا پایان سال ۱۴۰۰ بود و پیش بینی می شد تا 
ســال ۱۴۰۱ تقاضای غیرواقعی سنگینی به سمت آرد و گندم یارانه ای سرازیر شود و به 
همین دلیل نیز اگر دولت آرد و نان یارانه ای را در نانوایی ها به صورت شــفاف قابل رصد 
نمی کرد ناچار می شد برای تضمین عرضه پایدار نان به مردم ۱۲ درصد بیشتر آرد یارانه ای 
تامین و توزیع کند بنابراین دولت وقت به پیشنهاد وزارت اقتصاد تصمیم گرفت تا بدون 
ســهمیه بندی و آزادسازی قیمت نان از طریق هوشمندســازی از هدررفت آرد یارانه ای 
جلوگیری کند. صرفه جویی ۱۸۰۰ میلیارد تومان در ماه  طرح هوشمندسازی اواخر سال 
۱۴۰۱ در دولت سیزدهم به منظور جلوگیری از انحراف آرد و نان ابتدا به صورت پایلوت 
در برخی اســتان ها از جمله قزوین آغاز شد و از ســال ۱۴۰۲ به طور رسمی در سراسر 
کشور اجرایی شد. در فاز اول کارت خوان های هوشمند در نانوایی های سراسر کشور نصب 
شــد و در فاز دوم، تخصیص سهمیه آرد یارانه ای به نانوایان، مبتنی بر عملکرد دوره قبل 
آنها به علاوه درصدی بیشتر صورت گرفت. در این طرح، با تداوم عرضه آرد یارانه ای بدون 
افزایش قیمت به نانوایان، هیچ تنش و هزینه ای به ســمت مصرف کننده که همان مردم 
هســتند تحمیل نشد. دولت البته استثنائا فقط برای سال ۱۴۰۱ به دلیل شرایط تورمی 
سفره مردم، همان چند درصد افزایش قیمت مرسوم هر ساله را نیز در قیمت نان اعمال 
نکرد اما برای جبران هزینه نانوایان، اقدام به پرداخت کمک هزینه ۱۵ درصدی به نانوایان 
کرد که این کمک هزینه در شــروع فاز دوم ) از ۱۷ بهمن ۱۴۰۱( به ۳۰  درصد افزایش 
یافت.در واقع در فاز اول ۷۸ هزار نانوایی با نصب کارتخوان های هوشــمند به این سامانه 
متصل و رصد شدند. با اجرای آن طرح نه تنها سهمیه آرد نانوایان تغییر نکرد بلکه تا ۱۵ 
درصد از  عملکرد نانوایان را به صورت روزانه به حساب آن ها واریز کرد تا هم تشویقی برای 
اجرای طرح شود و هم پوششی برای هزینه های سرباری باشد که به اقتصاد نانواها تحمیل 
می شــد یعنی با جبران هزینه نانواها تلاش شد تا انگیزه انحراف نان کاهش یابد. در فاز 
اول بدون تغییر در سهمیه نانوایی ها و تنها با آغاز رصد نانوایان میزان مصرف آرد در ماه 
۱۲۰ هزار تن کمتر شــد و یعنی از ۷۴۰ هزار تن پیش بینی شده رسید به ۶۲۰ هزار تن 
و به عبارتی روزی ۴۰۰۰ تن صرفه جویی که به لحاظ ارزشی حدود ۱۸۰۰ میلیارد تومان 
در ماه اســت، رسید.افزایش کمک هزینه نانوایان از ابتدای اجرای طرح تا به امروز هدف 
اصلی طرح، در فازم دوم محقق می شد که درواقع همان شناور شدن سهمیه نانوایی ها بود 
یعنی هر نانوایی به میزان نان تولیدی در ماه گذشته )عملکرد واقعی( به علاوه چند درصد 
بیشــتر آرد دریافت کند از بهمن ۱۴۰۱ نانوایی ها بسته به عملکردشان در کارتخوان ها، 
سهمیه آرد دریافت کردند تا سهمیه آن هایی که قصدشان خارج کردن آرد از چرخه تولید 
نان بود کم شود و به سهمیه نانوایی هایی که متعهدانه مشغول پخت نان بودند اضافه شود. 
کمک هزینه پراختی دولت نیز از ۱۵ درصد به ۴۰ درصد رسید.با گذشت ۱۸ ماه از آغاز 
این طرح به بلوغ خود رسیده و مصرف آرد یارانه ای کشور که پیش بینی شده بود در سال 
۱۴۰۱ رکورد زند و ۱۲ درصد رشد کند نه تنها بیشتر نشد بلکه ۴ درصد نیز از سال قبل 
خود کمتر و برابر سال ۹۸ شد. با اجرایی شدن طرح هوشمندسازی طی سال های ۱۴۰۱ 
و ۱۴۰۲، ۱.۵ میلیون تن آرد یارانه ای معادل ۲۷ هزار میلیارد تومان صرفه جویی شــده 
است. این ۱.۵ میلیون تن آرد معادل نیاز ۲۰ میلیون نفر در مدت یک سال است و کاهش 
هزینه ای که در ۲ سال گذشته به واسطه طرح هوشمندسازی در حوزه عرضه نان صورت 
گرفت ۳ میلیون تن معادل ۵۴ هزار میلیارد تومان بوده و تمامی این صرفه جویی ها بدون 

هیچ گونه شوک قیمتی اتفاق افتاده است.

فناوری هسته ای به متن بخش کشاورزی 
وارد شود

ایســنا/مرکزی نماینده ساوه و زرندیه به کاربردهای انرژی هسته ای در بخش کشاورزی اشاره کرد 
و خواســتار ورود این فناوری به متن بخش کشاورزی شــد.حجت الاسلام محمد سبزی دوشنبه 
۱۴ آبان ماه در آئین افتتاحیه سومین جشنواره ملی تولید و صادرات انار ساوه که در مسجد جامع 
تاریخی هزارساله این شهر برگزار شد، اظهار کرد: جشنواره سوم در سطح ملی برگزار شده و تحول 
عظیمی ایجاد کرده و دستاوردهای زیادی در برداشته است.وی بیان کرد: خشکسالی، آسیب جدی 
به کشاورزی ساوه بویژه محصول انار وارد کرده است اما انارکاران با شور و اشتیاق بیشتر و انگیزه بالا 
در این جشنواره شرکت کردند و بیش از ۱۰۰ غرفه عرضه انار و صنایع دستی ساوه در نمایشگاه برپا 
شده است.وی به اهداف برگزاری این جشنواره اشاره کرد و گفت: همزمان با هفته فرهنگی ساوه، 
اتحاد و انسجام ملی و شور و نشاط اجتماعی بواسطه برگزاری جشنواره ملی انار در شهرستان ایجاد 
شده که مهمترین دستاورد این جشنواره است.این نماینده مردم در خانه ملت با بیان اینکه معرفی 
فرهنگ و هویت بومی ساوه از دیگر دستاوردهای جشنواره ملی انار ساوه است، گفت: ساوه را با انار 
می شناسند و یاقوت سرخ محصول شاخص این شهرستان است. اگر استان فارس به لحاظ کمی دو 
برابر ساوه انار تولید می کند، اما محصولش به لحاظ کیفیت به انار ساوه نمی رسد. وی معرفی انار و 
محصولات کشاورزی در  کمیته علمی جشنواره را از دیگر دستاوردهای جشنواره دانست و گفت: 
یکی دیگر از آثار و نتایج جشنواره در سال های قبل، واگذاری ۲۰ هکتار زمین برای احداث پایانه 
صادراتی انار و محصولات کشاورزی با استقرار گمرک، بانک کشاورزی،  سورتینگ و ... است.نماینده 
ســاوه و زرندیه به کاربردهای انرژی هســته ای در بخش کشاورزی اشاره کرد و خواستار ورود این 
فناوری به متن بخش کشاورزی شد و گفت: سوپرجاذب ها برای مقابله با خشکسالی و پرتودهی  که 
هم اکنون در ۱۲ استان انجام می شود موجب ماندگاری بیشتر محصول و تقویت صادرات می شود 
و با جذب سرمایه گذار می توان در پایانه صادراتی انار مرکز پرتودهی ایجاد کرد تا مبادی ورودی و 
خروجی محصولات پرتودهی شــود و تحولی در بخش کشاورزی ایجاد شود.حجت الاسلام سبزی 
با اشــاره به اینکه ساوه خاستگاه انار جهان است، گفت: این ظرفیت در شهرستان ساوه وجود دارد 
که جشنواره در سطح بین المللی برگزار شود و تلاش خواهیم کرد تا این مهم محقق شود.سومین 
جشــنواره ملی تولید و صادرات انار ســاوه از امروز ۱۴ آبانماه به مدت یک هفته در مسجد جامع 

تاریخی هزار ساله ساوه میزبان علاقمندان خواهد بود.

بررسی آمار تولید خودروســازان نشان 
می دهد که هر چند که خودروســازان 
بزرگ عملکرد بهتری در مهر ماه امسال 
نســبت به ماه های گذشته داشته اند اما 
در مجمــوع تولید هفت ماهه امســال 
نســبت به مدت مشابه ســال گذشته، 
همچنــان کاهــشی اســت و علیرغم 
تلاش برای افزایش تولید ماهانه، هنوز 
نتوانســته اند به اهداف تعیین شده در 
ابتدای سال توسط وزارت صمت، دست 
پیدا کنند.به گزارش ایسنا، بررسی آمار 
تولید خودروسازان بزرگ )ایران خودرو، 
ســایپا و پارس خــودرو به عنــوان زیر 
مجموعه سایپا( طی هفت ماهه امسال 
نشــان می دهد کــه در مجمــوع این 
شرکت های خودروساز ۵۵۲ هزار و ۱۵ 
دستگاه خودرو ســواری تولید کرده اند 
که نسبت به ۵۶۵ هزار و ۵۳۷ دستگاه 
تولیدی در مجموع هفت ماهه ۱۴۰۲، 
بالغ بــر دو درصد، به میزان ۱۳.۵ هزار 
دستگاه کاهش تولید ثبت کرده است.

این درحالیست که این خودروسازان در 
مهر ماه امسال ۹۰ هزار و ۹۸۱ دستگاه 
خودرو تولید کرده اند که نسبت به ۷۸ 
هزار و ۶۴۸ دســتگاه در شــهریور ماه 

امسال، موفق به افزایش تیراژ تولید در اکثر محصولات شده اند.قریب به ۳ درصد 
کاهــش تولید در ایران خودروگروه صنعتی ایران خودرو در مهر ماه ســال جاری 
۴۸ هــزار و ۲۰ دســتگاه خودروی ســواری تولید کرده که بیــش از ۴۴ هزار و 
۵۶۲ دستگاه تولیدی در شهریور ماه اســت.تیراژ تولید سواری های ایران خودرو 
در اکثریت محصولات در مهر ماه نســبت به ماه پیش از آن، افزایشی بوده و تنها 
در خصوص محصولات گروه سورن است که کمتر صحبت شده است. در حالیکه 
در شــهریور امسال ۱۴ هزار و ۷۶۸ دســتگاه خودرو تولید شده بود میزان تولید 

محصولات این گروه به ۱۱ هزار و ۳۹۲ دستگاه رسیده است.
این خودروســاز در هفت ماهه امســال ۲۸۹ هزار و ۹۷۷ دســتگاه تولید کرده 
که نســبت به ۲۹۸ هزار و ۶۰۵ دســتگاه تولیدی در هفت ماهه ســال گذشته 

۲.۴ درصد افت تولید دیده می شود. 
۰.۳۸ درصــد تولید ۷ ماهه ســایپا 
بیشتر شددر گروه خودروسازی سایپا 
در مجموع هفت ماهه امســال ۲۰۲ 
هزار و ۵۳۶ دستگاه خودروی سواری 
تولید شده که نسبت به ۲۰۱ هزار و 
۷۶۱ دستگاه تولیدی در مدت مشابه 
سال گذشته، ۷۷۵ دســتگاه معادل 
۰.۳۸ درصــد، تولیــد را رشــد داده 
است.در مهر ماه امسال نیز این گروه 
خودروسازی، ۳۲ هزار و ۱۱۸ دستگاه 
از محصــولات وانت ۱۵۱، شــاهین، 
خانواده X۲۰۰ )تیبا، کوییک، ساینا( 
و ســایر محصولات تولید کرده است. 
آمار تولید این خودروها در شــهریور 
ماه امســال ۲۶ هزار و ۶۳ دســتگاه 
ثبت شــده اســت.افت ۹.۵ درصدی 
نهایت در  پارس خــودرودر  تولید در 
به  پارس خودرو  خودروســازی  گروه 
عنوان زیرمجموعه سایپا، در مجموع 
هفت ماهه امســال ۵۹ هزار و ۵۰۲ 
دستگاه خودرو تولید شده که نسبت 
به ۶۵ هزار و ۱۷۱ دســتگاه تولیدی 
در مــدت مشــابه ســال گذشــته، 
افــت ۹.۵ درصدی بــه تعداد ۵۶۶۹ 
دســتگاهی را نشــان می دهد.این گروه صنعتی در مهر ماه امسال اما تیراژ تولید 
را نســبت به شهریور ماه افزایش داده است؛ در یکماه شهریور ماه ۸۰۲۳ دستگاه 
خودرو تولید شــده که این تیراژ در مهر ماه به ۱۰ هزار و ۸۴۳ دستگاه رسیده و 

تنها تیراژ ساینا S کمتر شده است.
بر این اســاس هر چند که خودروسازان بر اســاس وعده ای که تولید را در نیمه 
دوم سال با سرعت بیشتری پیگیری می کنند، سعی در تحقق این وعده دارند اما 
تولید ۵۵۲ هزار دستگاهی در هفت ماه سال نشان می دهد که این خودروسازان 
حدود یک میلیون دســتگاه از مجموع برنامه سال گذشته و بالغ بر ۱.۲ دستگاه 
از برنامه وزارت صمت )برنامه تولید یک میلیون و ۷۰۰ دستگاه در سال ۱۴۰۳( 

عقب هستند.

مدیر عامل شرکت ملی پخش فراورده های نفتی گفت: میزان مصرف بنزین از ابتدای سال تا روز ۱۲ آبان ماه 
به طور میانگین ۱۲۴.۵ میلیون لیتر بوده که نسبت به سال قبل که عددی معادل ۱۱۶ میلیون لیتر بوده، رشد 
۷.۴ درصدی داشــته است.به گزارش ایســنا، مرامت ویس کرمی امروز در نشستی خبری درباره میزان مصرف 
بنزین در کشــور، اظهار کرد: میزان مصرف بنزین همچنان در کشور بالاست، در آبان ماه امسال توزیع بنزین 
۱۲۲ میلیون لیتر بوده که سال قبل در این زمان تقریبا ۱۱۴ میلیون لیتر بوده است که از افزایش ۷.۴ درصدی 
حکایت دارد.وی درباره اقدامات صورت گرفته برای اتصال نیروگاه ها به شــبکه خطوط لوله، اظهار کرد: طبق 
برنامه ریزی های صورت گرفته قرار است تا پایان امسال ۱۱ نیروگاه به شبکه خطوط لوله متصل شود که از این 
تعداد تا کنون چهار نیروگاه به خطوط لوله متصل شده است.او افزود: برای مابقی نیروگاه ها نیز برنامه ریزی شده است که تا پایان امسال با تامین مالی این امر 

محقق شود این مساله منافع زیادی همچون کاهش هزینه، افزایش ایمنی  مقابله با قاچاق خواهد داشت.

یک انجمن صنعتی اعلام کرد تقاضای چین برای برق در ســال جاری به دلیل موج گرمای کم سابقه و اقدامات محرک اقتصادی پکن، سریع تر 
از حد انتظار رشد خواهد کرد.به گزارش ایسنا، »شورای برق چین« در جدیدترین گزارش سه ماهه خود اعلام کرد مصرف برق در سال ۲۰۲۴، 
به میزان هفت درصد رشد می کند و به ۹.۹ تریلیون کیلووات ساعت می رسد. این گروه در گزارش قبلی خود، رشد ۶.۵ درصدی تقاضا به ۹.۸۲ 
تریلیون کیلووات ســاعت را پیش بینی کرده بود.این گروه اعلام کرد پیش بینی جدید، رشــد تقاضا برای برق در سال ۲۰۲۴ را از ۶.۷ درصد در 
سال گذشته بالاتر نشان می دهد. همچنین نشان می دهد که رشد مصرف برق در چین از توسعه اقتصادی سریع تر شده است. طبق نظرسنجی 

رویترز از اقتصاددانان، اقتصاد چین امسال احتمالا رشد ۴.۸ درصدی خواهد داشت.در گزارش »شورای برق چین« آمده است: به دلیل دمای بالا در تابستان، مصرف برق در ۹ ماهه سال، 
فراتر از انتظارات بود اوج تقاضا در تابستان، به رکورد ۱.۴۵ میلیارد کیلووات رسید زیرا چین گرم ترین میانگین دمای ملی را در ۵۷ سال گذشته ثبت کرد.این گزارش همچنین به بسته 
محرک اقتصادی رونمایی شده در اوایل ماه جاری برای تقویت اقتصاد چین اشاره کرد که به حفظ رشد اقتصادی و حمایت از تقاضا برای برق کمک می کند. با این حال، »شورای برق چین« 
اعلام کرد که رشد تقاضا برای برق در طول سه ماهه چهارم، به پنج درصد کاهش خواهد یافت.بر اساس گزارش رویترز، با افزایش تقاضا برای برق، عرضه ممکن است در زمستان امسال، 

در دوره های اوج تقاضا در بخش هایی از شرق و جنوب چین اندک باشد. تقاضا برای برق معمولا در فصل زمستان که خانوارها دستگاه های گرمایشی را روشن می کنند افزایش می یابد.

تقاضا برای برق در چین سریع تر از انتظار شدافزایش ۷.۴ درصدی مصرف بنزین

خودروسازان از برنامه وزارت صمت عقب  هستند
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جراحی کاشــت الکترود در مغز کودکان )DBS( جهت کنترل 
تشــنج مقاوم به درمان دارویی در دانشگاه علوم پزشکی ایران 
برای نخستین بار در کشور صورت پذیرفت.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از دانشگاه علوم پزشکی ایران، دکتر منصور پرورش 
متخصص جراحی مغز و اعصاب و فوق تخصص استریوتاکسی 
و فانکشــنال مغز با بیان این مطلب عنوان کرد: عمل جراحی 
کاشت الکترود در مغز کودکان )DBS( برای نخستین بار در ایران 
در گروه ســنی اطفال به منظور کنترل تشنج مقاوم به درمان 
دارویی، در یک دختر ۱۲ ساله در مجتمع بیمارستانی حضرت 
رســول اکرم )ص( با موفقیت انجام شد.وی با قدردانی از گروه 
نورولوژی و همکاران فوق تخصص اپی لپسی بیمارستان فیروزگر 
که در این عمل همکاری داشتند، افزود: در این روش درمانی، با 
کاشت الکترود در هسته های عمقی تالاموس، تشنج های مقاوم 
به درمان بیمار، پس از برنامه ریزی های لازم بر روی سیســتم 
دی بی اس کنترل خواهد شد.پرورش در ادامه توضیح داد: ابتدا 
با انجام CT و MRI از مغز و نقشه برداری دقیق از ساختمان های 
مغز محل مورد نظر مشخص شده و سپس براساس محاسبات 
نرم افزاری مســیر عبور الکترود از مناطق بدون خطر مشخص 
شده و در نهایت به کمک سیستم استریوتاکسی الکترود مربوطه 
با دقتی بسیار بالا در محل مورد نظر تعبیه و ثابت می شود.وی 
افزود: همچنین پس از آن، سیستم DBS فوق به ژنراتور ظریف 
در زیر پوست سینه وصل می شود که با ارسال پالس های تنظیم 
شــده به عمق ســاختمانهای مغز، از حملات تشنج جلوگیری 
بعمل می آورد. همچنین برنامه ریزی سیستم ژنراتور مولد پالس 
الکتریکی پس از ۲ هفته از ســوی متخصصین نورولوژی و فوق 

تخصص اپی لپسی انجام خواهد شد.

براساس اعلام مایکروسافت؛

هکرها اسناد مایکروسافت 
را به سرقت بردند

مایکروســافت اعلام کرد یک گروه هکری دولتی روســیه در ۱۲ ژانویه 
۲۰۲۴ میلادی وارد سیســتم های آن شده و برخی ایمیل ها و اسناد را 
از حساب های کاربری کارمندان سرقت کرده است.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از رویترز، طبق اعلام شــرکت، این گروه هکری توانســت به 
درصد اندکی از حســاب های ایمیل شــرکتی مایکروسافت ازجمله تیم 
مدیریت ارشــد و کارمندان بخش های امنیت ســایبری، حقوقی و غیره 
دست یابد.تیم جستجوی تهدید مایکروســافت به طور مرتب هکرهای 
دولتــی مانند گروه روســی »میدنایت بلیزارد« را بررســی می کند. این 
شــرکت مدعی اســت گروه مذکور حمله ســایبری را انجام داده است.

شرکت آمریکایی اعلام کرده تحقیق درباره نشتی اطلاعات نشان می دهد 
هکرهایی در اصل مایکروسافت را هدف گرفته بودند تا متوجه شوند این 
شرکت درباره فعالیت های آنان چه می داند.به گفته مایکروسافت هکرها از 
 password spray(»نوامبر ۲۰۲۳ میلادی از روش »اسپری کردن رمز عبور
attack( استفاده کردند تا به پلتفرم مایکروسافت نفوذ کنند.حمله اسپری 
کردن رمز عبور نوعی حمله سایبری است که در آن مجرم سایبری سعی 
می کند با اســتفاده از لیســتی از گذرواژه های رایج و قابل حدس مانند 
۱۲۳۴۵۶ رمز عبور کاربر شــناخته شده را حدس بزند. این فرآیند اغلب 
خودکار اســت و به آرامی در طول زمان رخ می دهد تا غیرقابل تشخیص 
باقی بماند. به طور دقیق تر هکرها با کمک این تکنیک به سیستم ها نفوذ 
می کنند و پســوردهای به خطرافتاده را در چند حساب کاربری به 

کار می گیرند.

برای کنترل تشنج مقاوم صورت گرفت؛

جراحی کاشت الکترود 
در مغز کودکان در 

دانشگاه علوم پزشکی 
ایران
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کتاب، جواب سوال هاست !!

پرچم دار جدید دی اس با طراحی شگفت انگیز و ویژه در راه است…
از آنجایی که برند دی اس از چند سال قبل به عنوان زیر شاخه لوکس گروه پژو-سیتروئن عمل می کند در تلاش است تا 
با حرکت در سطح بالای بازار و ارائه طراحی سفارشی و متریال لوکس تر خود را از دو برند یاد شده متمایز کند. خودروهای 
جدیدی همچون دی اس ۷ کراس بک و دی اس ۳ کراس بک باعث حضور بیشتر این برند در صنعت خودروسازی شده اند 
اما دی اس نیازمند یک پرچم دار کامل اســت.این پرچم دار در حوالی ســال ۲۰۲۰ و با نام دی اس ۸ عرضه خواهد شد تا 
به جنگ محصولاتی همچون ب ام و سری ۵، آئودی A۶ و مرسدس بنز E کلاس برود. البته برخلاف سه محصول آلمانی 
یاد شــده، پرچم دار جدید دی اس به شکل یک سدان سنتی نخواهد بود. بجای آن، طراحان با استعداد فرانسوی استایل 
شیک تر فست بک را انتخاب خواهند کرد که خوشبختانه دارای برخی اشتراکات با کانسپت سیتروئن Numero 9 معرفی 

شده در سال ۲۰۱۲ خواهد داشت.

چهارمین قهرمانی راننده ۶۱ ساله اسپانیایی در داکار
 ،rbc کارلوس ســاینز در ۶۱ سالگی برای چهارمین بار در دوران حرفه ای خود قهرمان رالی داکار شدبه گزارش ایسنا و به نقل از
کارلوس ســاینز در ســن ۶۱ سالگی برای چهارمین بار در مسابقات رالی داکار قهرمان شد پیش از این راننده اسپانیایی در سال 
های ۲۰۱۰، ۲۰۱۸ و ۲۰۲۰ قهرمان این رقابت ها شــده بود.گیوم دی میویس بلژیکی به مقام دوم رســید و سباستین لوب در 
جایگاه ســوم ایسناد. در پایان ۱۲ مرحله، راننده ۶۱ ساله اسپانیایی ۱ ساعت و ۲۰ دقیقه و ۲۵ ثانیه زمان کم تر از نزدیک ترین 
تعقیب کننده خود گیوم دی میویس بلژیکی داشت و سباستین لوب قهرمان 9 دوره رقابت های جهانی سوم شد.  ساینز قبلًا در 
سال های ۲۰۱۰، ۲۰۱۸ و ۲۰۲۰ قهرمان داکار شده بود و تنها ناصر العطیه از قطر )۵( و استفان پترهانسل فرانسوی )۸( در رده 
خودروی شاسی بلند بیش از او قهرمان رالی داکار شده اند.رقابت های رالی  داکار از ۶ تا ۱9 ژانویه در عربستان سعودی برگزار شد 

و  اتومبیلرانان روسی به جز کسانی که تابعیت ورزشی خود را تغییر دادند، در این رقابت ها غایب بودند.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب رمان گاوخونی
رمان گاوخونی نوشته جعفر مدرس صادقی، در سال ۱۳۶۲ منتشر، و 
برنده جایزه بیست سال ادبیات داستانی شد. این کتاب را معروف ترین 
اثر مدرس صادقی و یکی از برجسته ترین رمان های ادبیات معاصر ایران 
می دانند. از روی کتاب گاوخونی نیز اقتباســی سینمایی با کارگردانی 
بهروز افخمی در سال ۱۳۸۱ ساخته شده است. )فیلم در سال ۲۰۰۵ 
میلادی، جایزه اصلی جشــنواره فیلم ســئول را از آن خود کرد. رمان 
گاوخونی در نظر اول داستان ساده و روانی است که به شیوه ی آشنای 
انواع مشابه غربی روایت شده، اما سبک موجز و روان نویسنده همان قدر 
کــه به تاثیرگذیــری او از ادبیات غرب مربوط می شــود، مدیون آثار 
کلاسیک نثر کهن فارسی هم هست. نویسنده با جذب یک سنت بومی 
و یک ســنت بیگانه و تلفیق آن دو با همدیگر به الگویی دست یافته 
اســت که خاص خود اوست. در این شاهکار موجز و از نظر ساختاری 
بی نقص و به شــدت خوددارانه و کوبنده ی ادبیات مدرن ایران، تاثیرپذیری او را از منابع ســنتی زبان فارسی شاید بتوان بهتر از 
هر چیزی با این جمله معروف باشــو، شــاعر ژاپنی، توضیح داد که می گوید: »پا جای پای شعرای قدیم نگذار. در پی آن چیزی 
بــاش که آن ها در پی اش بودند.« اینجــا راوی در هر فصل، برایمان به بازگو کردن خواب هایش می پردازد و به مراتب ما را میان 
خواب و بیداری اش جابجا می کند. او آنقدر ما را مثل آونگی میان خاطرات زندگی اش و آنچه واقعیت دارد تاب می دهد که قدرت 
تشخیصمان پایین می آید و در نهایت از اینکه مرزی میان حقیقت و رویا قائل شویم عاجزیم. محور تمام داستان حولِ گاخونی 
می چرخد و این باتلاق در تمام خواب های نقل شــده حضور دارد. جایی که به قول پدر راوی، همه آب هایی که به تن ما مالیده 
به آنجا ریخته شده است. جایی که در نهایت همه چیز آنجا محبوس می شود. همانطور که راوی در باتلاق ذهن و خاطراتش گیر 
افتاده و تا مرز خفگی دارد فرو می رود. بعضی اساطیر آب را نماد زندگی و تولد دوباره می دانند. مسیری به سوی ابدیت، جاودانگی 

و رستگاری. از طرفی هم در بعضی توضیحات باتلاق به خاطر راکد بودنش، نماد پوچی به خود گرفته است.

فیلیپ سیمور هافمن
تولد: سال ۱9۶۷ میلادی | مرگ: سال ۲۰۱۴ میلادی فیلم های 
برجســته: فیلم کاپوت، فیلم اســتاد، فیلم شک جوایز برجسته: 
کسب یک جایزه اســکار فیلیپ سیمور هافمن یک نمونه بارز از 
رسیدن به موفقیت به شمار می رود. او در سال ۱9۶۷ در نیویورک 
به دنیا آمد و در ســن ۴۶ ســالگی به دلیل مصرف مواد مخدر در 
خانه اش جان خود را از دســت داد. سابقه استفاده از مواد مخدر 
را ســال ها قبل داشــته بود، اما قبل از مرگش به مدت ۲۳ سال 
از هیچگونه مواد مخدری اســتفاده نکرده بود. در لحظه مرگش، 
درحال بازی در فیلم های سری بازی های گرسنگی بود و در سال 
قبل از مرگش با بازی در فیلم استاد موفق به نامزدی برای جایزه 
اســکار بهترین بازیگر نقش مکمل مرد شــد. او در سال ۲۰۰۵ 
به دلیل بازیگری اســتادانه خود در فیلم کاپوت توانســت جایزه 
اســکار، گلدن گلوب و بفتا را در بخش بهترین بازیگر نقش اول 
مرد به دست بیاورد. فیلیپ سیمور هافمن در ۴۶ سالگی به دلیل 
مصرف مواد مخدر جان خود را از دست داد تا دنیا یک بار دیگر بفهمد که این مسئله وحشتناک با هیچ شخصی شوخی ندارد. هافمن 
در ۱۲ سالگی پس از حضور در نمایش همه پسران من از آرتور میلر به تئاتر روی آورد. او در دانشگاه نیویورک بازیگری را مطالعه و 
فعالیتش را با حضور در قسمتی از مجموعهٔ قانون و نظم )۱99۱( آغاز کرد و در سال ۱99۲ در سینما ظاهر شد. او برای نقش های 
مکملش در فیلم های بوی خوش یک زن )۱99۲(، گردباد )۱99۶(، شب های عیاشی )۱99۷(، پچ آدامز )۱99۸(، لبوفسکی بزرگ 
)۱99۸(، مگنولیا )۱999(، آقای ریپلی بااســتعداد )۱999(، تقریباً مشــهور )۲۰۰۰( و و ســپس پالی آمد )۲۰۰۴( در میان عموم 
شــناخته شد. هافمن گهگاه در نقش اول فیلم ها حضور داشــت و برای به تصویر کشیدن ترومن کاپوتی در کاپوتی )۲۰۰۵( برندهٔ 
جایزهٔ اسکار بهترین بازیگر مرد شد. مسیر شغلی او به پیشرفت خود ادامه داد و بابت بازی در نقش افسر بی رحم سی آی ای در جنگ 
چارلی ویلسون )۲۰۰۷(، کشیش متهم به پدوفیلیا در تردید )۲۰۰۸( و رهبر تأثیرگذار یک جنبش ساینتولوژی در استاد )۲۰۱۲( 
سه بار نامزد دریافت جایزهٔ اسکار بهترین بازیگر نقش مکمل مرد شد.اگرچه هافمن عمدتاً در فیلم های مستقل از قبیل خانواده سوج 
)۲۰۰۷( و نیویورک، جز به کل )۲۰۰۸( کار می کرد، اما در بلاکباســترهایی مانند گردباد )۱99۶(، مأموریت: غیرممکن ۳ )۲۰۰۶( 
و یکی از آخرین نقش هایش که در مجموعهٔ بازی های گرســنگی )۲۰۱۳–۲۰۱۵( بود نیز حضور یافت. فیلم بلند جک به قایق رانی 
می رود )۲۰۱۰( اولین تجربهٔ او در مقام فیلم ســاز بود. هافمن همچنین بازیگر و کارگردان برجســتهٔ تئاتر بود. او در سال ۱99۵ به 
کمپانی تئاتر آف برادوی لابرنت پیوست، که در آن جا او کارگردانی، تهیه کنندگی و حضور در نمایش های متعددی را بر عهده داشت.

فرهنگ

ماهواره »ثریا« با ماهواره بر ۳ مرحله ای سوخت جامد »قائم ۱۰۰« سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
با موفقیت در مدار ۷۵۰ کیلومتری زمین قرار گرفت.به گزارش خبرگزاری مهر، صبح امروز )شنبه( 
با حضور ســردار سرلشکر پاسدار »حسین ســلامی« فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
»حســن سالاریه« رئیس سازمان فضایی، سردار سرتیپ پاســدار »امیرعلی حاجی زاده« فرمانده 
نیروی هوافضای ســپاه و جمعی از مقامات و مسؤولین کشوری و لشکری و همچنین تعدادی از 
خانواده های معظم شــهدا و دانشجویان کشــور، ماهواره »ثریا« با ماهواره بر »قائم ۱۰۰« در مدار 

قرار گرفت.

با ماهواره بر »قائم ۱۰۰«؛

ماهواره »ثریا« در مدار ۷۵۰ کیلومتری 
زمین قرار گرفت
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برونو فرناندز: من مقصرم و از تن هاخ عذرخواهی کردم
کاپیتان منچستریونایتد خودش را یکی از مقصران اخراج تن هاخ دانست و به همین خاطر از مربی هلندی برکنارشده یونایتدها عذرخواهی کرد.به 
گزارش ایسنا، منچستریونایتد شروع کابوس واری در فصل جاری رقابت های لیگ برتر انگلیس داشت و به همین خاطر سران این باشگاه تصمیم 
گرفتند اریک تن هاخ را از کار برکنار کنند. منچستریونایتد در دومین بازی بعد از اخراج تن هاخ به مصاف چلسی رفت و برابر آبی های لندن با 
تساوی یک بر یک متوقف شد.به نوشته اسکای اسپورت، برونو فرناندز که تک گل شیاطین سرخ را در دیدار برابر چلسی از روی نقطه پنالتی به ثمر 
رساند، بعد از بازی گفت: برای بازیکنان همیشه سخت است که یک مربی اخراج شود و یک مربی دیگر بیاید. باید کمی هم خودمان را سرزنش 
کنیم؛ چرا که تیم نمایش خوبی نداشت. همیشه آسان ترین کار اخراج مربی است؛ چرا که این کار راحت تر از جواب کردن ۱۵ بازیکن است

ورزشی
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